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Slovo úvodem. 
 
 V kon� ícím roce 2005 p�inášíme další � íslo našeho zpravodaje, který se i po n� kolika letech 
m� ní. Jako autor grafické podoby jsem si dovolil zmenšit velikost písma. Snad to p�íliš nebude vadit 
zejména našim milým starším � itatel� m. Mojí snahou je vm� stnat do KonSterny více informací bez 
toho, �e bychom museli na vydávání v � novat více papíru (a energie p� i kopírování).  

Pokud se týká našich snah v oblasti ochrany p�írody, tak ani v tomto ji� uplynulém roce 2005 
se m� �eme pom � rn�  sm� le ohlédnout s úctou a dobrým pocitem. Údaji z našich aktivit se to v tomto 
� ísle jenom hem�í. Také rapidn �  stoupl po� et r� zných správních �ízení, kterých jsme se zú� astnili, co� 
nás také pom� rn�  vy� erpává. Snad je ale vynalo�ená energie „co platná“.  Bylo proto nutné provést 
další zm� nu, kterou je (mo�ná jen pro tentokrát) to, �e v ru brice „Správní � ízení ú�ad� “ jsou pouze ta 
správní � ízení, kde jsme právoplatn�  uplat� ovali svá ú� astnická práva. Ta �ízení, ve kterých jsme 
pouze p� ijali ur� ité zám� ry ú�ad�  nebo investor� , p�ípad�  jsme jen konzultovali danou problematiku 
bez ú� asti v � ízení, jsou uvedena v rubrice „Navrhujeme, vyjad�ujeme se….“. Z t� chto rubrik je také 
mimo jiné vid� t i ší�e spektra problematiky, které se sna�íme v � novat. 

Ka�dý, kdo se probere �ádkami t� chto informací nám snad dá zapravdu, �e se nesna�ím e být 
destruktivním elementem správních �ízení, jak se v �ad�  p�ípad�  dnes na ú� ast nevládních organizací 
ve�ejnost, n� které ú�ady nebo �ada firem � i spole� ností dívají. Velkou práci odvedl v tomto roce Filip 
Jetmar, který po celý rok „hlídal“ a koordinoval terénní práce v rámci historické rekonstrukce rybníka 
Hv� zda u Opatova. Jeho zásluhou se také letos povedlo získat rekordní mno�ství finan � ních 
prost�edk�  na managementové zásahy (kosení porost�  nebo informa� ní zna� ení) ve významných 
lokalitách u Opatova nebo Semanína. Další finance jsme vyu�ili na stavbu ornitologické pozorovatelny 
u svitavského Dolního rybníka. Op� t naši � innost v tomto roce nepodpo�il jen Krajský ú�ad nebo 
AOPK, ale významn�  i m� sto Svitavy. 

Poda�ilo se nám na konci roku také vytvo�it jednu z nejkvalitn� jších databází zoologických 
(zejména ornitologických) pozorování, na které se podílela (na rozdíl od minulých � ísel KonSterny) ji� 
p� kná �ádka p�írodomilc� . Bohu�el muselo dojít i na ur � itou redukci práv�  t� chto záznam�  do rubriky 
„Zoologická pozorování“. Zejména díky letošnímu získání detektoru ultrazvuk�  netopýr�  se rozší� ily 
informace o výskytu t� chto savc�  t�eba v Borové u Poli� ky, ale hlavn�  ve Svitavách, kde pokra� uje 
„p�ípad netopýra pestrého“. Na velmi p� kné okam�iky roku 2005 v p �írod�  (zejména p�i sledování 
pták� ) bude �ada z nás jist�  ješt�  dlouhou dobu vzpomínat. Pat�í mezi n�  nap�íklad sledování � erstv�  
vyvedených mlá� at je�áb�  popelavých na „Bohdan� i“ nebo p� ivítání sk� ivan�  ouškatých u Lánského 
rybníka ve Svitavách po mnoha letech. M� �eme vzpomínky o�ivit a vyzdvihnout i z našich exku rzí, 
které jsme po�ádali (dvakrát na Bohdane� ský rybník, „Vítání pta� ího zp� vu“ a mapování zimujících 
vodních pták�  na �ece Svitav�  nebo „Pta� í festival“ u Opatova). Škoda jenom, �e na nich u� p�íliš 
nevídáme d�íve nám znám� jší tvá�e nebo naopak tvá�e nové. Tato situace mi velmi le�í na srdci 
stejn�  tak, jako postupný sni�ující se po � et našich � len�  � i p�íznivc� , kte�í jsou schopni nás v � innosti 
podporovat (práv�  t�eba jen � lenstvím v naší ZO) nebo i prakticky pomáhat. 

Nech	  tedy op� t � itatelé KonSterny posoudí, jak se nám rok 2005 „povedl“. Všem, kte�í nás 
podporovali nebo se p�ímo na naší � innosti podíleli srde� n�  D
 KUJI. Myslím si, �e p �esto�e jsme 
ob� as „klesali na mysli“ nebo to dokonce i „zask�ípalo“, tak m� �eme být s rokem 2005 op � t spokojeni. 
Zdraví vás a p� kný rok 2006 p�eje 

 
        Ji� í Mach 

 
 

 
Výzva !!! 

 
Pokud by n� komu z vás posta� ovalo a vyhovovalo pro� ítání KonSterny v zasílaném 
souboru Wordu (obvykle do 700 kB bez fotek a do 3,5MB s � ernobílými fotkami), byli 
bychom rádi, nebo	  potom by to šet�ilo pokladnu naší ZO.  
Jestli tedy chcete náš zpravodaj odebírat pouze e.m ailem , obra � te se na  
ma@gy.svitavy.cz (nebo SMS na 603 349 088). 
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Zprávy výboru.   
 
�  3. b�ezna se konala výro� ní sch� ze naší organizace v u� ebn�  biologie svitavského gymnázia. 
Zú� astnilo se jí pouze 6 � len� , v� etn�  nového � lena ZO Jakuba Vrány (d� vodem byl � tvrte� ní termín a 
období ch�ipek). V úvodu vystoupil Dušan Romportl s n� kolika diapozitivy ze své lo� ské jihoasijské 
cesty, konkrétn�  z Indonésie a tamních národních park� . P�edseda poté zhodnotil ve zpráv�  � innost 
ZO v roce 2004. Hodnocení doplnil F.Jetmar svými rovn� � zda �ilými fotografiemi z nejr� zn� jších 
oblastí naší p�írody a z � innosti ZO. Po zaplacení � lenských p�ísp� vk�  pokra� oval Ji� í Mach drobným 
nástinem výhledem našich aktivit do roku 2005. Na záv� r nám Marián Polák ukázal nezapomenutelné 
okam�iky z dokumentace lednového výskytu v � tšího po� tu slu� ek malých na Novém rybníce u 
Opatova (zejména bezvadná názorná ukázka neplachosti a vytrvalosti slu� ek v terénu) a poté i svoje 
po�ady, které p� ipravil z r� zných oblastí � R i z cesty za je�áby v Ma� arsku. 
 Do po�adovaného termínu se s � lenským p�ísp� vkem nedostavila �ada bývalých � len� . Proto 
jsme byli nuceni registrovat pro tento rok jen ty, co si tuto základní povinnost v� as splnili (Petra 
Chlupová, Milan, Janoušek, Filip Jetmar, Kate�ina Kolá�ová, Stanislav Lešinger, Ji� í Mach, Marián 
Polák, Dušan Romportl a Jakub Vrána), tedy jen 9 � len�  ! 
 
�  Na základ�  naší ú� asti ve výb� rovém �ízení o grant Pardubického kraje, odboru �ivotního 
prost�edí a zem� d� lství v oblasti ekologické osv� ty a výchovy, byla naší organizaci p� id� lena � ástka 
5.000,-K�  na realizaci akce „I.ro� ník Vítání jara ve Svitavách“ a 35.000,-K�  na výstavbu ornitologické 
pozorovatelny u Dolního svitavského rybníka. � ástku 5.000.-K�  jsme však museli odep�ít, nebo	  
konání akce jsme p�edpokládali (p� i únorovém p�ihlášení do grantového �ízení Pk) v m� síci kv� tnu. 
Smlouva o poskytnutí p�ísp� vku nám však byla doru� ena a� 30.5. 
 
�  Radu M� sta Svitavy jsme prost�ednictvím odboru �ivotního prost �edí �ádali o poskytnutí 
dotací v grantovém �ízení na „propagátorskou a ochraná�skou � innost na území Svitavska“ � ástkou 
8.000,-K�  a „p�ísp� vek na vybudování ornitologické pozorovatelny u Dolního rybníka ve Svitavách“ 
� ástkou 10.000,-K� . V m� síci zá�í jsme podepisovali smlouvy o poskytnutí obou finan� ních p�ísp� vk� . 
Nakonec ornitologická pozorovatelna  „spat� ila sv� tlo sv� ta“ v polovin�  prosince (zatím bez nát� ru). 
O celkovou � ástku 22.153,-K�  se rozd� lil Krajský ú�ad Pardubického kraje (55%) s m� stem Svitavy 
(45%). Slavnostní zahájení provozu p�edpokládáme na ja�e. Dotaci na propagátorskou a 
ochraná�skou � innost organizace jsme vyu�ili nap �íklad na nákup stativu k dalekohledu, pot�eb pro 
� ist� ní pta� ích budek, nákup krmítka a krmiva pro ptáky, na samolepky pro ú� astníky našich akcí, na 
platbu za kosení porost�  svitavského Dolního rybníka nebo za �adu pot�eb k p� ipravované 
ornitologické sout� �i, kterou bychom m � li po�ádat v roce 2006 k 60.výro� í zalo�ení � eské spole� nosti 
ornitologické. V� tší finan� ní � ástku jsme dále v� novali na zhotovení samolepících pruh� , které 
bychom cht� li umís	ovat na nebezpe� ných sklen� ných plochách v našem okolí. 
 

�  Od výboru Východo� eské pobo� ky � eské spole� nosti ornitologické v Pardubicích jsme dostali 
na zap� j� ení stativový dalekohled  20-60x60 Bushnell. Není sice valné kvality a neposkytuje zrovna 
zá�né ornitologické pokochání. P�esto pokud by n� kdo projevil zájem o jeho zap� j� ení, tak je 
k dispozici u J.Macha i s rovn� � nep �íliš zda� ilým stativem. 
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Navrhujeme, vyjad �ujeme se…   
 
�  4.b�ezna se Ji� í Mach sešel s vedením poli� ské spole� nosti JK 6 projekt, která p� ipravuje pro 
m� sto Svitavy projek� ní podklady, ve kterých se m� sto sna�í zlepšit podmínky pro rekrea � ní vyu�ití 
okolí svitavského rybníka Horní (Rosni� ka). Jde zejména o zvelebení cyklotras, pís� ité plá�e, prostor 
pro sport, hygienu, d� ti a mláde�, kulturu nebo i stanové vyu�ití tohoto rybníka nebo návrhy nových 
parkovacích ploch. Sou� ástí návrhu je i instalace 2 ornitologických pozorovatelen u Dolního rybníka. 
P�edseda ZO v podstat�  nem� l �ádný zásadní nesouhlas. V n � kterých bodech snad jen projevil ur� ité 
obavy, projekt up�esnil, limitoval oblasti ochrany p�írody v rybni� ním okolí a zejména konkretizoval 
podobu a umíst� ní zva�ovaných pozorovatelen.  

�  V rámci návrhu zm� n k územnímu plánu m� sta Svitavy podáváme k odboru výstavby 
nesouhlasné stanovisko k plánování poldru v prostrou za Lánským rybníkem z d� vod�  zachování a 
ochrany mok�adního stanovišt�  zejména pro druhy oboj�ivelník �  a pták� , nesouhlas k rozši�ování 
pr� myslového objektu Vigony u �elezni � ní trati na Poli� ku (p� i Dolním rybníku), podmín� ný souhlas 
s budoucím vyu�itím areálu vedle sportovní haly pro  sportovní ú� ely (podmínka – zachování stávající 
d�evinné zelen� ) a p� ipomínky v podob�  nového trasování biokoridoru, vzniku nového lokálního 
biocentra a k p�em� n�  polních parcel na zele�  v prostoru mezi silnicí na Javorník, Schindlerovým 
hájem a komunikací k Javornickému h�ebeni. 

�  1.dubna odesíláme ing.J.Hejdukovi, vedoucímu odboru �ivotního prost �edí a zem� d� lství 
Krajského ú�adu Pardubického kraje dopis s d� razným akcentem, ve kterém ho �ádáme o vysv � tlení, 
pro�  KÚ váhá s vyhlášením ZCHÚ v oblasti Opatovska (zejména PR Nový rybník), kdy� veškeré 
podklady jsou ji� mnoho m � síc�  p� ipraveny. 
 V odpov� di na náš dopis jsme se do� etli, �e p �eká�kou pro sou � asné vyhlašování i dalších 
navrhovaných zvlášt�  chrán� ných územích je nedávná novela zákona � .114/92 Sb o ochran�  p�írody 
a krajiny, podle které nyní musí existovat legislativní p�edpis Ministerstva �ivotního prost �edí, který má 
nov�  stanovit obsah a nále�itosti tzv. návrhu k vyhláše ní zvlášt�  chrán� ného území.  

�  Pro odbor výstavby M� Ú Svitavy jsme se vyjád�ili ke studii vytvo�ení lesoparku 
v severozápadní oblasti lokality V� jí�  ve Svitavách. S projektovou základní dokumentací jsme 
souhlasili. Zárove�  jsme však ji� v této fázi navrhovali ur � itá opat�ení, která by m� la být ve prosp� ch 
n� kterých skupin �ivo � ich� , ale i návšt� vník�  budoucího dalšího významn� jšího rekrea� ního prost�edí 
m� sta. 

�  Seznámili jsme se s podklady pro vybudování prostoru pro separaci, t� íd� ní, skladování a 
ukládání odpad�  pro LIKO a.s. Svitavy v míst�  lesního porostu a louky mezi poli v oblasti rozhraní k.ú. 
obcí Koclí�ov a Kamenná Horka (lesík vpravo od první pravoto� ivé zatá� ky silnice na Koclí�ov ze 
Svitav). Domníváme se, �e �ivé slo�ky p �írody (nep�íliš hodnotné) nebudou výrazn�  dot� eny. Dot� ení 
�ivo � ich�  a � áste� n�  i rostlin �eší projekt náhradních opat�ení (budky a výsadba pro ptáky, kamenné 
pohozy pro plaze a podobn�  v areálu). Po� ítá se samoz�ejm�  s bezpe� nostními opat�eními v ohledu 
na mo�né zne � išt� ní povrchových i podzemních vod (veškeré odborné studie - v� etn�  EIA - byly 
provedeny). Skládka je koncipovaná jako do� asná (s �ivotností asi 10 let) a zám � r je reakcí na 
nedostate� né provozní podmínky LIKA p�ímo ve Svitavách a kon� ící mo�nost ukládání domovního 
odpadu v B�ezince. M� lo by tedy dojít k opat�ení, které omezí finan� ní náro� nost budoucí likvidace 
odpad�  pro oblast mikroregion�  Svitavska a Moravskot�ebovska. Proti realizaci tohoto zám� ru tedy 
nebudeme a budeme doufat, �e všechna opat �ení pro minimalizaci újmy na p�írod�  i lidech budou 
provedena tak, jak jsou p�ipravena na papí�e r� zných posudk�  a vyjád�ení (a snad i územního a 
stavebního rozhodnutí). 

�      Obecní ú�ad v Opatov�  vydal povolení pro kácení 60 kusu topol�  v p�íb�e�í západní � ásti 
rybníka Hv� zda. D� vodem je nám p�edem známá kolize t� chto strom�  se zám� rem náhradní 
výsadby, která má být nyní realizovaná v rámci rekonstrukce rybníka Hv� zda jako náhradní výsadba 
za pora�ené stromy p � i tomto zásahu. Náhradní výsadba bude i naší starostí. 
 Zám� r a realizaci posuzoval za ZO F.Jetmar, který také domlouval podmínky kácení a 
pomáhal ozna� ovat stromy, kterých se kácení týká. 
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�  Správa CHKO � � árské vrchy oznámila zahájení správního �ízení, ve kterém Spole� enství 
vlastník�  jednotek dom�  � .o. 573 a 574 na ulici E.Beneše a Spole� enství vlastník�  jednotek domu � .o. 
542, 543 a 544 na ulici Zákrejsova v Poli� ce �ádá o zásah do komínových t � les, kde hnízdí kavky 
obecné (siln�  ohro�ený druh). 

Správ�  jsme podali p�ed konáním místního šet�ení po�adavky, které by m � ly být z našeho 
pohledu respektovány za uspokojení ochrany kav� ích hnízd i technicko-bezpe� nostních po�adavk �  na 
komíny dom� . 
 

�  Odbor �PaÚP M � Ú v Poli� ce zahájil správní � ízení ve v� ci vydání závazného stanoviska pro 
výstavbu 2 v� trných elektráren spole� nosti Eldaco s.r.o. Brno v k.ú. obce Jedlová u Poli� ky. 

Po konzultaci s pov�� eným pracovníkem tohoto ú�adu ve vy� izování správního �ízení jsme 
dosp� li k názoru, �e pro negativní postoj ú �adu k povolení výstavby op� t mohutných 2MWh elektráren, 
nemusíme mít o ochranu p� írody a zejména krajinného rázu Vyso� iny starosti. 
 

�  Odbor �PaÚP M � Ú v Poli� ce zahájil správní � ízení o zásahu do VKP (sou� asn�  i vodoprávní 
� ízení) k �ádosti Rybá �ského sdru�ení „Vyso � ina“ Poli� ka k odbahn� ní rybníka Peklo u Korouhve na 
Poli� sku. 

Rybník pat�í mezi typicky „neornitologické“ rybníky Poli� ska. Je ji� dlouhodob �  námi 
monitorován. P�ímo na rybníku �ádné pta � í vodní druhy nehnízdí. Telefonicky jsme s pov�� eným 
pracovníkem ú�adu doporu� ovali termín provád� ní odbah� ování, místa ukládání bahna a v p�ípad�  
vypoušt� ní rybníka v pozdním lét�  (podzimu) pak nutnost zabezpe� it transfer p�ítomných znatelných 
stádií oboj�ivelník � . 
 

�  Zahájil územní �ízení k �ádosti Rybá �ství Litomyšl s.r.o. o výstavbu menší vodní nádr�e 
Nezmar a revitalizaci toku v k.ú. obce Stašov na Poli� sku. 
Seznámili jsme se zám� rem RL s.r.o., který se p�íliš nelišil od toho, který ji� spole � nost p�edkládala 
v lo� ském roce. Jde o rekultivaci louky s intenzivním zp� sobem hospoda�ení, otev�ení zatrubn� ného 
toku v délce 160 m a vytvo�ení vodní plochy pro chov drobn� jších ryb a rak� . Do správního �ízení 
jsme se nep�ihlašovali. Ú�ad ke konci � ervna vydal kladné území rozhodnutí. 
 

Bleskovky.   
 
�  Neobvyklý výskyt sk � ivan �  ouškatých  v prostoru u Lánského rybníka ve Svitavách 
pokra� oval i v m� síce b�eznu, kdy je sledoval 2.3. Jakub Vrána (4 ex.), dále J.Mach 4.3. (1 ex.), 6.3. 
op� t Milan Janoušek (1 ex.) a Marián Polák, který po�ídil i videodokumentaci. Další záznam p�inesl 
Jakub Vrána, který 9.3. vid� l stále 1 ex. Posledního jedince sledoval M.Janoušek ješt�  o den pozd� ji. 

�  Dlouho o� ekávaný p�íchod (spíše jen „závan“) jarního po� así, nastal po dlouho trvající a 
neobvykle vydatné zim�  v polovin�  b�ezna, kdy z pta� í � íše byli zaznamenáni u Svitav sk� ivan polní, 
sk� ivan lesní (u Nového rybníka v Opatov�  a� 50 ex.), linduška lu � ní, rehek domácí, drozd brávník, 
drozd zp� vný, drozd cvr� ala, bramborní� ek � ernohlavý,  lyska � erná, racek chechtavý, polák velký, 
kop�ivka obecná, � ejka chocholatá, p� nkava obecná, budní� ek menší nebo špa� ek obecný. 

�   Mén�  obvyklé pozorování slavíka modrá � ka na svitavském Dolním rybníku, sledoval Jakub 
Vrána 26.b�ezna. Dvakrát pak tento druh sledoval Milan Janoušek v kv� tnu na Lánském rybníce. 

�   V� bec první p�ímý výskyt orla mo �ského  na svitavských rybnících za celou historii sledování 
ptactva na tomto území, zaznamenal 27.b�ezna v odpoledních hodinách na Horním (a p� i p�eletu i nad 
Dolním) rybníkem Ji� í Mach. Šlo o dosp� lého jedince, na kterého úto� ili rackové. Patrn�  stejný jedinec 
se pak ješt�  objevil 30.3. a 31.3. p� i úsp� šném lovu ryby na stejném míst� . 

Druhý den pot� šil nej� asn� jší výskyt orlovce � í� ního  na svitavských rybnících. 

�  První letošní vlaštovka obecná , se z�ejm�  stala „rekordmankou“ v prvním jarním výskytu ve 
Svitavách, nebo	  byla spat�ena nad hladinou Dolního rybníka ji� 1.dubna. 
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Krmící vlaštovky v letním období vyfotografoval Ji�í Mach v Borové u Poli� ky. 

 
�  Zajímavé zprávy o výskytu vzácných brouk�  májek na Svitavsku nám na ja�e poskytl pan 
Josef Zelený (Záchranná stanice pro handicapované � ivo� ichy ve Vendolí). 

�  Ji� í Mach, Ji� í P� ni� ka a Jakub Vrána byli spole� n�  sv� dky pom� rn�  vzácného výskytu 6 
rybák �  b� lok � ídlých  na Dolním rybníku ve Svitavách 29.dubna. 

�  V poslední dob�  m� �eme v p �írod�  vídat v� tší hejna sojek obecných . I v dob�  hnízd� ní se 
objevilo 38 t� chto pták�  p� i hromadném p�eletu Horního rybníka, který zaznamenal 30.4. J.Mach. 
Tento zajímavý jev byl sledován ve stejných dnech na �ad�  míst nejen východních � ech (zprávy 
z e.mailové pidikonference na serveru Pandory). Podle slov ornitolog�  se z�ejm�  jedná o p�esun ke 
spole� nému toku. 

�  Milan Janoušek, který intenzivn�  nyní po p�est� hování do oblasti Svitav-� ty� iceti Lán�  sleduje 
lokalitu Lánského rybníka a jeho okolí, tu na ja�e zaznamenal �adu zajímavých druh�  pták�  (pop�. i 
jejich po� t�  – nap�. 5.5. 13 b� lo� it�  šedých) – vodouše kropenaté, vodouše bahenní, vodouše 
tmavého, jespáky šedé, kulíky � í� ní, konipase lu � ní, b � lo � ity šedé, ost � í�e lesního nebo kuka � ku 
obecnou.  

�  Z�ejm�  více ne� v jiných letech se v našem kraji v letošn ím roce vyskytovalo v hnízdním 
období pom� rn�  v� tší mno�ství kví � al (drozd kví � ala). Spat� it (ale i slyšet jejich typický hlas) jsme je 
mohli u svitavských rybník� , na okrajích m� sta, u polí, ale t�eba i p�ímo ve m� st�  v parkovitých 
� ástech nebo místech s � etn� jší stromovou zelení. 

�  P�i své botanicko-ornitologické exkurzi 29.kv� tna do oblasti Moravskot�ebovska a Jeví� ska 
navštívili M.Janoušek, F.Jetmar a J.Mach p�írodní rezervaci Dlouholou� ské strán�  a zejména potvrdili 
jediné sou� asné známé hnízdní kolonie na okrese Svitavy 2 druh�  – racka chechtavého  v lokalit�  
biocentra u Jeví� ka (odhad 80-100 pár�  na ostr� vcích) a volavky popelavé  v lese u M� ste� ka 
Trnávky (odhad 5-8 pár� ). Ob�  kolonie pat�í bohu�el mezi nepo � etnou �ádku známých hnízdiš	  i 
v celém Pardubickém kraji. 

�  Malé jubileum zaznamenal Ji� í Mach v � ervnu tohoto roku, kdy pro�il 2000. návšt � vní den na 
svitavských rybnících Horní a Dolní . Za 9 let pozorování zdejšího ptactva se tu nejvíce objevoval 
v m� sících �íjen, kv� ten a duben (pr� m� rný po� et dní v m� síci je 19). 

�  Pom� rn�  � astá naše pozorování zejména v kv� tnu volajících krutihlav �  obecných  v prostoru 
u Dolního rybníka (p�edevším hráz Horního rybníka a zahrádky na levém b�ehu) „nep�išly vnive� “. 
V � ervenci jsme mohli v t� ch samých místech sledovat vylétnutá a volající mlá� ata (pravd� podobn�  
3), a potvrdit tak hnízd� ní, které nebývá v našem kraji � asto zjiš	ované. 

�  Zajímavý výskyt pom� rn�  vzácného lišaje pupalkového  nám nahlásil Jakub Mach z Poli� ky, 
který lišaje objevil 15.kv� tna p� i silnici na Brno ve Svitavách-Lánech. 

�  Velmi tristní je záv� r pr� zkumu p�ítomnosti ch �ástal �  polních  na Svitavsku. V Koclí�ov�  jsme 
13.� ervence nezaznamenali �ádný teritoriální hlas samce . Ve zdejších terénech v t� sné blízkosti obce 
se ale naopak da�í po� etn�  hnízdit � uhýkovi obecnému  a bramborní � kovi hn � dému .  

�  V letošním roce jsme se na �ad�  míst (nap�. Svitavy) mohli p�esv� d� it o v� tším po� tu hraboš �  
polních  a veverek obecných . 
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�  Na nov�  rekonstruovaných panelových domech se 
zateplením a novou fasádou, jsme se setkali s tím (nap�. 
V� trná ulice ve Svitavách), �e v prostoru u roh �  oken se sna�í 
hnízdit ji � i� ky obecné.  Tato místa si n� kde velmi oblíbily, ale 
v� tšin�  obyvatel zásah do nové fasády a samotná p�ítomnost 
hnízd v t� chto místech pochopiteln�  vadí. Na n� kterých 
oknech se však p�es snahy majitel�  byt�  poda�ilo n� kolika 
pár� m ji� i� ek úsp� šn�  v letošním roce vyhnízdit. 

�  Pom� rn�  nevšední ornitologický zá�itek p � ichystal pro 
J.Macha a J.Vránu svitavský Dolní rybník na den 14.zá�í, kdy 
na hladin�  rybníka zaznamenali 18 ex. poláka chochola� ky, 40 
ex. poláka velkého, 50 ex. kachny divoké, 1 ex. kop � ivky obecné , 19 ex. � írky obecné  a 6 ex. 
hvízdáka euroasijského.  Dojem umocnilo pozorování rekordního zdejšího po� tu volavek 
popelavých (104) , které z�ejm�  odpo� ívaly a hledaly potravu na p�ilehlém poli. Další rekordní po� ty 
vodních druh�  pták�  na lokalit�  Dolní rybník jsme zaznamenali 25.9., kdy tu bylo 92 lysek � erných  a 
19.11., kdy jsme napo� ítali 723 kachen divokých .  

�  Neobvykle  vysoké teploty (denní 15-20°C, ve � erní cca 10°C) na p �elomu m� síc�  � íjen a 
listopad jist�  ovlivnily i aktivitu netopýr� . Výsledkem pr� zkumu okolí svitavského sídlišt�  na ulici 
Dimitrovova s detektorem (J.Mach z okna svého bytu), bylo potvrzení výskytu netopýra pestrého  
nejen p� i p�eletech, ale zaznamenány byly i hlasy, kterými si tento druh ozna� oval prostor k pá�ení, 
co� je jev v naší oblasti dosud nezaregistrovaný. 

�  Neobvyklý pozdní výskyt � ápa bílého  je hlášen z období druhé poloviny listopadu (konkrétn�  
20.11. Jakub Mach) z Poli� ky. 

�  Po� et registrovaných pta � ích druh �  roku 2005 v oblasti svitavských rybník �  Dolní i Horní 
se ustálil ke konci roku na � ísle 127 (pr� m� rný po� et za posledních 9 let). Z toho jen 53 zástupc�  
vodních a mok�adních druh�  (podpr� m� rný po� et). Snad v� bec poprvé za poslední roky zde 
nevyvedla mlá� ata potápka rohá�  a nehnízdila labu	  velká. Stále nás trápí absence hnízdících rack�  
chechtavých a potápek � ernokrkých. Naopak pot� šující bylo hnízd� ní krutihlava obecného, 
moudivlá� ka lu�ního nebo motáka pochopa a z �ejm�  hnízdí i ch�ástal vodní. V� bec poprvé byl 
zaznamenán na t� chto rybnících výskyt orla mo�ského a cvr� ilky � í� ní. Slabší v posledních 3 letech je 
zjišt� ná p�ítomnost rack�  (snad krom�  bou�ního, který se ale tradi� n�  objevuje v nehojném po� tu na 
ja�e) a rybák� . Práv�  u dlouhok�ídlých bylo v roce 2005 zaznamenáno v� bec nejmén�  druh� . 
 

Z � innosti ZO.   
 
  V b�eznu jsme za pomoci student�  gymnázia 
zhotovili 6 sýkorník �  a 4 kavkovníky . 
 

  Koncem b�ezna se J.Mach setkává se zástupci 
spole� nosti, která chce instalovat další 2 (k ji� 1 
existující) v� trné elektrárny  o výkonu 250 KW v polích u 
obce Pohledy na Svitavsku . 
 

  29.dubna Ji� í Mach upravil torzo lípy s dutinou 
v areálu mate � ské školy na Pra�ské ulici  (vedle 
sportovní haly „St�elnice“) do kone� né podoby 
(konzervace dutiny, úprava vletových otvor�  a vý�ezu 
dutiny). Strom díky naší intervenci nebyl celý pokácen a 
na náš návrh s pomocí Technických slu�eb byl p � ipraven 
pro mo�ný výskyt netopýr � . 11. kv� tna pak provedl 
v 1.t� íd�  5. základní školy besedu o �ivot �  i ochran�  
netopýr�  s ukázkou zakonzervované dutiny. 
                                                                                                                       Foto upravené dutiny lípy na ulici Pra�ská (Ji �í Mach) 
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  V jarním období jsme díky pracovník� m Technických slu�eb m � sta Svitavy, kte�í pracují na 
úseku m� stské zelen� , získali 2 od�ezky z kmen�  strom� , ve kterých byly vhodné dutinové prostory 
pro jejich pozd� jší úpravu a vytvo �ení hnízdních dutin pro hnízd � ní pták � . V jednom p�ípad�  bylo 
mo�né p �ipravit dutinu pro menší p� vce (p�edáno p. Zelenému z Vendolí), ve druhém pak pro v� tší  
pta� í druhy – nap�. menší sovy (p�edáno M.Janouškovi).      
 

  Stoupající jarní hladina svitavského Lánského rybníka v letošním roce ji� opakovan �  
znemo�nila úsp � šn�  vyhnízdit 1 páru kulíka � í� ního . M.Janoušek spole� n�  s odborem �ivotního 
prost�edí a panem Zeleným zorganizoval 27.5. p� esun sn � šky 4 vajec  do líhn�  v ZS Zelené Vendolí. 
Pokus o vylíhnutí mlá � at se k p �ekvapení i radosti všech povedl,  a mlá� ata byla koncem � ervna 
vypušt� na za naší asistence na dno rybníka Hv� zda, který se v té dob�  rekonstruoval, a kde zejména 
z�ejm�  n� kolik pár�  kulík�  � í� ních rovn� � v letošním mimo �ádném roce zahnízdilo. Nutno podotknout, 
�e tento úsp � ch pat�í v ornitologii z�ejm�  u tohoto druhu mezi ojedin� lé. 
 

  13.� ervence se konalo jedno z dalších jednání snad nekone� ného p�íb� hu snahy investora a 
zástupce majitelky louky v Moravském La� nov�  za odkalovací nádr�í svitavských rybník �  vybudovat 
na zejména botanicky cenné louce protipovod � ovou hráz a 4 menší t �� ky . Za vedení Správy 
CHKO Moravský kras se vedlo znovuobnovení � ízení k ud� lení výjimky ze zákona o ochran�  p�írody a 
krajiny pro zvlášt�  chrán� né druhy �ivo � ich�  (ješt� rka �ivorodá a skokan zelený) a rostlin (hladýš 
pruský). Ji� pon � kolikáté se za naši organizaci jednání ú� astnil J.Mach. 
 
  V letošním roce jsme od 
Krajského ú�adu Pardubického 
kraje obdr�eli pro zajiš 	ování 
monitoringu nebo managementu 
významných území  i další 
finan� ní � ástky. J.Mach � ástku 
7.000,-k�  za ornitologický 
pr � zkum lokality 
Bohu � ovských skal . F. Jetmar 
pak získal � ástku 11.000,-K�  pro 
zásahy ve prosp � ch zvlášt �  
chrán � ných druh �  rostlin a 
�ivo � ich �  v k.ú. Semanín a 
Opatov pro kosení a likvidaci 
náletu na n � kolika významných 
lokalitách a � ástku 24.000,-K�  
pro managementové zásahy  
(kosení a likvidace d�evinného 
náletu) v lokalitách navrhovaných 
zvlášt�  chrán� ných územích : PP Pod Farským a PR Nový rybník u Opatova (záb� r F.Jetmara na 
M.Poláka z lokality Pod Farským). 
 

  Po úsp� chu (minulé � íslo Konsterny) v grantovém �ízení firmy FORD MOTOR COMPANY, ve 
kterém jsme, krom�  � estného uznání) získali 15.000,-K�  na po�ízení detektoru ultrazvukových vln 
netopýr � , jsme mohli po �ad�  vy� izování v polovin�  � ervence jásat na tím, �e se k nám ze Švédska 
nakonec detektor D200 Pettersson  dostal. Nyní jsme tedy ve fázi, kdy se seznamujeme s tímto 
za�ízením (a zejména zvuky našich netopýr� , které konzultujeme s nahrávkami na rovn� � 
zakoupeném CD). První výsledky z terénu, které jsme pomocí detektoru zaznamenali, na sebe nedaly 
dlouho � ekat (viz. kapitola „Zoologická pozorování“). 
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Evropský festival ptactva. 
 
 Letošní festival ptactva (tentokrát „Evropský“) 
se uskute� nil ve dnech 1.-2.�íjna. My jsme vyu�ili op � t 
ned� lní termín k vycházce kolem rybník�  u Opatova. 
Tentokrát jsme prošli od �el.zastávky v Semanín �  
trasu Mušlový rybník, rybník Hv� zda a Nový rybník. 
Ji� tradi � ním „velitelem“ byl Milan Janoušek, který byl 
nejen vybaven propaga� ními materiály, ale p�íkladn�  
se sna�il seznamovat všech dalších 11 ú � astník�  
festivalu zejména s t� mi pta� ími druhy, které jsme 
vid� li za špatných podmínek (velká vzdálenost). 
P� kn�  jsme si samoz�ejm�  moc pták�  neprohlédli, a 
tak m� l Milan co d� lat. 
 Hned na „Mušláku“ jsme m� li št� stí na samici 
mor� áka velkého, kterou jsme jen 2 dny p�ed 
festivalem sledovali na svitavských rybnících Horní a 
Dolní. Z�ejm�  sem zalet� la s � ástí hejna kachen, 
kterých tím pádem ve Svitavách ubylo. P� i p�esunu ke 
Hv� zd�  jsme byli velmi p�ekvapeni z pozorování 
dravce lu� áka � erveného. Za chvíli nato jsme mohli 
s pot� šením oznamovat let orla mo�ského nad 
Hv� zdou. Pozd� ji jsme ho zahlédli i p� i letu od Nového 
rybníka ke Hv� zd� . Mezi tím však hlásíme Milanovi let 
4 hus velkých nad Hv� zdou. Tím jsme sice vy� erpali „lepší“ druhy pták� , které jsme vid� li, ale po� ítat 
jsme mohli i další druhy (poláci, potápka rohá� , � írka obecná, strakapoud velký, holub h�ivná� , 
konipas bílý, linduška lu� ní, sk� ivan polní, o�ešník kropenatý a další). 

U rybníka Hv� zda jsme konstatovali stav rekonstrukce rybníka a prohlí�eli netrp � liv�  zarostlou 
hladinu tém��  napušt� ného „velerybníka“, která se tím však stala velmi málo p�ehlednou. Snad se tu 
skrývala �ada druh�  vodních pták� . Slo�ení ú � astník�  letošního ro� níku festivalu bylo tentokrát pestré. 
P�ítomen byl botanik Pavel Lustyk a entomolog Ondra Hrubý. Tak�e došlo na �adu dotaz�  k netýkavce 
�láznaté nebo na výskyt zajímavého brouka májky na Svitavsku. Krom�  biolog�  se festivalu zú� astnili 
3 studenti svitavského gymnázia (Jakub Vrána, Dan Šrajbr a syn Pavla), zavítala také jedna svitavská 
maminka s dcerkou (zástupci svitavské ve�ejnosti) a nechyb� li man�elé P � ni� kovi, bez kterých si u� 
vycházku do terénu za ptáky neumíme ani p�edstavit. Do kone� ného vý� tu uve� me ješt�  Milanova 
Kristiánka se psem Amálkou.  
 P�i cest�  k Novému rybníku za� alo bohu�el poprchávat, ale my u� s touto podobou p o� así na 
podzimním festivalu po� ítáme, tak�e nás to nijak nevyvedlo z míry. Hladina  tohoto rybníka 
poskytovala úto� išt�  p�edevším pro poláky chochola� ky, poláky velké a potápky rohá� e.  
 Celkem jsme zaznamenali 34 pta� ích druh�  o 752 kusech, p� i� em� nejpo � etn� jším se stal 
holub h� ivná� , dále lyska � erná, polák chochola� ka, polák velký a kachna divoká. 
 Myslím si, �e i tentokrát jsme nebyli nikterak zkl amáni. A i kdybychom nem� li št� stí na 
zajímav� jší pta� í druhy, tak procházka, n� kolik nových informací a p�edevším pohodová atmosféra 
stojí v�dycky „zato“. 

     Ji� í Mach 
 
 

  27.�íjna provedl Jindra Janoušek k�ovino�ezem za asistence J.Macha pokosení � ásti 
litorálních porost �  zblochanu vodního v prostoru severozápadního okraj e Dolního rybníka  ve 
Svitavách. Pokosena byla plocha asi 20x10 metr�  a pob�e�ní pás o ší �ce 1,5 m a délce cca 60 metr� . 
Jde o zkoušku, která by m� la p� inést lepší podmínky pro znovunavrácení hnízdících rack�  
chechtavých, pop�ípad�  zlepšit podmínky pro výskyt pr� ta�ných druh �  vodních pták�  na tomto 
rybníku. K úklidu pose� ených porost�  pomohli i Jakub Vrána a Daniel Šrajbr. 
 

  28.�íjna se vydala � tve�ice milovník�  ptactva (Ji� í P� ni� ka, Adam Kašpar, Jakub Vrána a Ji� í 
Mach-na snímku J.Macha p�i pe� livém prohlí�í rozsáhlého bahnitého dna rybníka) v doprovodu paní 
P� ni� kové do NPR Bohdane � ský rybník  u m� sta Lázn�  Bohdane�  na Pardubicku. Ji� n � kolik let tu 
místní ornitologové po�ádají Evropský festival ptactva  p� i p�íle�itosti výlovu tohoto velkého rybníka 
východních � ech. A akce se nesmírn�  vyda�ila tomu, kdo byl schopen posoudit, jak pom� rn�  vzácné 
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a zejména krásné okam�iky jsme mohli za�ít p � i 
pozorování i zde vcelku nevídaných scenérií, které 
vytvá�ela více ne� stovka volavek popelavých, 
minimáln�  desítka volavek bílých, stovky rack�  
chechtavých, kachen divokých, skupinky 
kormorán�  velkých a hus velkých, tisíce jedinc�  
hus polních, p� ibli�n �  1800 � ejek chocholatých, 
mezi kterými jsme díky stativovému dalekohledu 
k naší radosti mohli objevit 1 kulíka bledého  a 2 
kulíky zlaté . Po krásném, slune� ném a neobvykle 
na tuto dobu teplém dni, jsme byli velmi spokojeni 
a op� t konstatovali u�ite � nost nápadu zavítat 
podruhé v tomto roce na jednu z nejlepších 
východo� eských lokalit pro ornitology a milovníky 
ptactva, která nás rozhodn�  nezklamala. 
 

  Také v letošním roce se poda�ilo díky pé� i 
a aktivit�  student�  gymnázia D.Šrajbra a 
T.Radim�� ského kontrolovat a � istit budky pro sýkory v lese „U Adama“  za svitavskými rybníky. 
V letošním (ji� 5.) budky vyu�ilo 20 pár �  sýkor (o n� co mén�  ne� d �íve) a 5 pár�  brhlík�  lesních 
(stejn�  jako vloni). 4 nové budky musely být vyv� šeny, nebo	  zejména vlivem t� �by d �eva postupn�  
z les�  mizí. Nyní je celkový po� et sýkorník�  pro p�íští rok 29. 
 

  Koncem listopadu kontroluje J.Mach rozsah dutin v javoru  v Moravském La� nov� , který se 
má z d� vod�  silného vyhnití kmene pokácet. Mo�ný výskyt zimují cích netopýr�  v dutinách nebyl 
potvrzen. Bylo dohodnuté, �e pokud se p �esto p�ítomnost netopýr�  p� i kácení nebezpe� ného stromu 
zjistí, budou vytvo�eny podmínky pro jejich zdárné p�ezimování, eventueln�  i vyu�ití prostor v dalších 
letech. 
 

   Na Nové Mlýny  jsme se vydali v tradi� ním termínu p�ed koncem roku. M� li jsme si „osv� �it“ 
pozorování  v našich kon� inách mén�  obvyklých pta� ích druh� , co� se do jisté míry povedlo � tve�ici ve 
slo�ení Milan Janoušek, Jakub Vrána, Marián Velešík  a Ji� í Mach. P�esto�e jsme m � li mo�nost spat � it 
nap�íklad strakapouda ji�ního a dalších 5 druh �  našich šplhavc�  nebo mor� áky velké, bílé a orly 
mo�ské, bylo pro nás velkým p�ekvapením zejména to, kolikati centimetrovou vrstvou sn� hu jsme se 
po v� tšinu cesty na d� lící hráz nádr�e I a II museli brodit, a pak prakti cky totální absence zde tak jindy 
typicky zimujících hus. 
 
 
 

Správní � ízení ú � ad� .  
 
 
Ministerstvo �ivotního prost �edí – odbor územní správy Brno : 
 
�  Zrušil rozhodnutí SOP-SCHKO Moravský kras, které vydala Správa pro p.Novákovou 
(zastoupenou p.Šmejkalem) k její �ádosti o ud � lení výjimky pro siln�  ohro�ené druhy rostlin a 
�ivo � ich� , které by mohly být dot� eny zásahem – výstavbou hráze a t� n� k v lokalit�  vlhké louky 
v Moravském La� nov� . D� vodem zrušení p� vodního rozhodnutí SCHKO je její procesní chyba, kterou 
se Správa dopustila kdy� nedala mo�nost se ú � astník� m správního �ízení vyjád�it ke shromá�d � ným 
podklad� m pro své rozhodnutí. 
 
Ministerstvo �ivotního prost �edí – odbor územní správy Hradec Králové : 
 
�  Nás dopisem informoval o návrhu spole� nosti Rybá�ství Litomyšl s.r.o., které po�aduje 
prodlou�it dobu, po kterou mohou plašit a odst �elovat na rybnících Nový a Hv� zda (spole� n�  
s n� kterými v� tšími dalšími rybníky na Litomyšlsku nebo Moravskot�ebovsku) u Opatova od 15.9. do 
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15.5. b� �ného roku. P � vodní rozhodnutí jim toto dovoluje (p�es náš nesouhlas) v období 15.10.-31.3. 
b� �ného roku. 

Vyjád� ili jsme jasn�  negativní stanovisko k této informaci, ve kterém jsme apelovali zejména 
na neopodstatn� nost �ádosti RL s.r.o., která navíc není (jako obvy kle) nikterak konkrétn�  
argumentovaná. 
 V reakci na náš dopis se odbor územní správy vyjád�il s tom smyslu, �e veškerá p � vodní 
rozhodnutí platí do jejich platné doby, a �e RL mus í �ádat prvoinstan � ní státní orgán (krajský ú�ad) o 
prodlou�ení doby, po kterou je mo�né plašit a st � ílet kormorány velké. Podle M�P si tento ú �ad zatím 
prý „jen ov�� oval“ názory ú� astník�  správního �ízení. Podivné, �e ? Podle našeho názoru šlo M�P o 
to, „zkusit to, co to s ú� astníky �ízení ud� lá“. Kdyby toti� nikdo (z �ejm�  jsme byli jediní) nereagoval, tak 
byl samo M�P jist �  rozhodnutí vydalo ve prosp� ch RL p� kn�  „potichu“. 
 
�  Jako odvolací orgán potvrdil rozhodnutí Krajského ú�adu, kterým ú�ad zamítl ud� lit výjimku ze 
zákona o ochran�  p�írody a krajiny pro ohro�ené druhy zví �at a rostlin, které by mohly být dot� eny 
výstavbou hráze a t� n� k na louce paní Novákové z Letovic ve Svitavách-La� nov�  (za Horním 
rybníkem). 
 
Správa ochrany p�írody - Správa CHKO Moravský kras : 
 
�  Proti zamítnutí ud� lení výjimky pro siln�  a kriticky ohro�ené druhy rostlin a �ivo � ich�  pro 
výstavbu t� n� k a poldru na louce za Horním rybníkem m M.La� nov�  pro paní Novákovou z Letovic, 
které Správa v b�eznu vydala se majitelka prost�ednictvím svého zástupce odvolala. 
 Op� tovn�  se vyjad�ujeme negativn�  k zám� ru majitelky (investora) a nesouhlas vyslovujeme i 
s n� kterými d� vody odvolání proti rozhodnutí SCHKO. 
 Na 13.� ervenec pak SOP CHKO MK p� ipravila nové projednávání celé zále�itosti, na zák lad�  
rozhodnutí odvolacího orgánu – M�P. 
 Znovu zástupce majitelky pozemku i investor projevují nepochopení a neznalosti biologie 
rostlinných zvlášt�  chrán� ných druh� , které na louce �ijí, nedeklarují míru ve �ejného zájmu, který pro 
ud� lení výjimky ze zákona má výrazn�  p�eva�ovat nad zájmem ochrany p �írody. Navíc se v ji� tak 
bohatých spisech objevují 2 k výstavb�  hráze negativní stanoviska od M� Ú Svitavy a AOPK 
Pardubice, se kterými se naše ZO ztoto� � uje, a trvá rovn� � na negativním postoji k nesmyslnému a 
nepot�ebnému dílu, na kterém se má (ze státního rozpo� tu) obohatit úzká skupina lidi, která tak 
vehementn� , ale neodborn�  a� naivn �  argumentuje p� i jednáních. 
 12.8 naše ZO obdr�ela oznámení, �e Správa CHKO pou� ila pro kone� né posouzení ješt�  
studii ing.Šindlera z roku 2000 „Koncepce ochrany a revitalizace ekosystému Svitavy od pramene po 
hranici okresu Svitavy“, ve které je oblast zva�ova né výstavby t� ní a protipovod� ové hráze hodnocena 
jako „bezzásahová“ vzhledem k nep�íliš zásadnímu narušení toku �eky.  
 Tato studie je podle našeho názoru dalším podp� rným argumentem pro p�evládající „hlasy“ 
protipovod� ovou hráz na pozemku majitelky p. Novákové nerealizovat. 
 19.9. vydáví SCHKO MK rozhodnutí, kterým opakovan�  nevydává povolení k ud� lení výjimky 
ze zákona o ochran�  p�írody a krajiny pro siln�  ohro�ené druhy (hladýš pruský, skokan zelený a 
ješt� rka �ivorodá), které by stavbou hráze a t � n� k na výše uvedené lokalit�  byly dot� eny. 
 Proti vydanému zápornému rozhodnutí podává zástupce p.Novákové p. Šmejkal  odvolání 
k Ministerstvu �ivotního prost �edí � R. 
 Op� tovn�  v rámci odvolávacího �ízení podáváme nesouhlas s ud� lením výjimky ze zákona o 
ochran�  p�írody a krajiny pro zvlášt�  chrán� né druhy rostlin a �ivo � ich�  a apelujeme na neodbornost a 
neschopnost p� ijmout odborné poznatky, které jsou zástupc� m paní Novákové ze strany orgán�  
ochrany p�írody opakovan�  vysv� tlovány.  
 
Krajský ú�ad Pardubického kraje – odbor majetkový : 
 
�  Vydal rozhodnutí o zrušení rozhodnutí Obecního ú�adu Koclí�ov , kterým obec rozhodla o 
nezákonnosti opat�ení pozemku na parc. � ísle 1877 v Koclí�ov�  panem Ma� ákem d�ev� nými k� ly 
k oplocení pozemku. D� vodem jsou zejména �ada procesních chyb koclí�ovského Obecního ú�adu. 
 
�  Další rozhodnutí o zrušení rozhodnutí Obecního ú�adu v Koclí�ov� , kterým obec jako stavební 
ú�ad rozhodl o neplatnosti oplocení pozemk�  panem Ma� ákem (bohu�el mezi nimi i pozemky, které 
tehdejší Okresní ú�ad i Krajský ú�ad pozd� ji zakázal zaplocovat pro vymezení n� kterých pozemk�  
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jako botanicky hodnotných k registraci za významný krajinný prvek). D� vodem byla op� t �ada 
pochybení OÚ Koclí�ov ve svém postupu, vedením správního �ízení a chyby v rozhodnutí. 
 
Krajský ú�ad Pardubického kraje – odbor �ivotního prost �edí a zem� d� lství : 
 
�  Odbor vydal povolení (výjimku ze zákona) pro Rybá�ství Litomyšl k pou�ívání látek závadných 
vodám na rybníku Hv� zda u Opatova. 
 
�  Po více ne� 1 a p � l roce vydal KÚ v rámci odvolacího �ízení nové rozhodnutí, kterým se m� ní 
podmínky regulace vodního pr� toku (výtoku) vod z rybníku Hv� zda u Opatova. Povinností Rybá�ství 
Litomyšl bude p�i nedostate� ném odtoku „nadlepšovat“ stav vody v �ece T�ebovce pod tímto rybníkem. 
M� la by se tak omezit hrozba znekvalitn� ní vody v T�ebovce pod rybníkem. Zárove�  by tak m� la být 
snad více chrán� na biota (zejména �ivo � ichové citliví na kvalitu a mno�ství vody) v tomto úseku 
T�ebovky. 
 
�  Zamítl vydání výjimky ze zákona o ochran�  p�írody a krajiny pro n� které zvlášt�  chrán� né 
druhy rostlin a �ivo � ich�  (ohro�ené druhy podle vyhlášky � .395 k zákonu o ochran�  p�írody a krajiny), 
zejména proto, �e podle odboru nep �evyšuje ve�ejný zájem nad zájmem ochrany p�írody v p�ípad�  
realizace protipovod� ových opat�ení (stavba hráze) a t� n� k na biologicky cenné bezkolencové louce 
za svitavskými rybníky v k.ú. Moravský La� nov, na pozemku paní Novákové z Letovic. Proti tomuto 
rozhodnutí podal zástupce majitelky pozemku p.Šmejkal odvolání k Ministerstvu �ivotního prost �edí – 
odboru výkonu státní správy VI. V Hradci Králové. 
 
�  Zamítl odvolání n� kterých vlastník�  a u�ivatel �  pozemk�  v Koclí�ov� , které M� stský ú�ad 
Svitavy vyhlásil za „významné krajinné prvky“. 
 
�  Zahájil správní � ízení, ve kterém spole� nost Vodohospodá�ský rozvoj a výstavba a.s. �ádá o 
povolení k výstavb�  pozorovacího vrtu v území p�írodní rezervace Králova zahrada. Vrtem se má pro 
� eský hydrometeorologický ústav sledovat hladina a kvalita podzemní vody v tomto území. 
Podáváme negativní stanovisko, ve kterém �ádáme, ab y vrt byl vybudován mimo chrán� né území a 
jeho ochranné pásmo. 
 Pozd� ji VRV up�es� uje polohu vrtu a m� ní ji mimo rezervaci, ale do jejího ochranného pásma. 
Spole� n�  s Ond�ejem Hrubým podáváme negativní stanovisko k umíst� ní vrtu i do ochranného pásma 
rezervace a na základ�  této skute� nosti investor nalezl další vhodné místo pro z� ízení vrtu, které se 
nachází ca 25 metr�  od hranice tohoto ochranného pásma. Tím pominuly d� vody vydávat povolení 
pro z�ízení vrtu v rezervaci (pop�ípad�  jejím ochranném pásmu), a V.R.V. Praha podala návrh na vzetí 
svého po�adavku zp � t, který KÚ akceptoval a správní � ízení zrušil. 
 
�  Zahájil vodoprávní � ízení na k ud� lení díl� í výjimky ze zákona o vodách pro pou�ívání látek 
závadných vodám spole� nosti Rybá�ství Litomyšl s.r.o. na rybníku Lu� ní v Jedlové u Poli� ky. 
Podáváme vyjád�ení, kterým nevyvracíme po�adovaný zp � sob nakládání s látkami škodlivým vodám. 
Upozor� ujeme na to, �e rybník vyu�ívají ke koupání nejen o byvatelé obce, a na nutnost odevzdávat 
výsledk�  rozbor�  parametr�  vody z tohoto rybníka nejen odboru �ivotního prost �edí M� Ú Poli� ka, ale 
také odboru �láz Krajského ú �adu, který povolení vydává. P�ipomínáme, �e z d �ív� jší doby se nám 
jednáním s Rybá�stvím Litomyšl s.r.o. poda� ilo prosadit nepou�ívání kejdy do tohoto rybníka na  
organické hnojení. 
 
�  Oznámil op� tovné zahájení správního �ízení ve v� ci prodlou�ení �ádosti spole � nosti 
BIOTECH Hrobice s.r.o. k souhlasu k � innostem – geofyzikálním výzkum� m a doprovodným pracím 
v území p�írodní památky Pod skálou na pozemcích v k.ú. obce Nová Ves u Moravské T�ebové a 
Mlad� jov na Morav� . 
K pokra� ování prací, které neozna� ujeme na základ�  dosavadních zkušeností za geofyzikální 
pr� zkum, jsme vyjád�ili negativní postoj, se zd� razn� ním toho, �e podobné práce by nem � ly být 
realizovány ve zvlášt�  chrán� ných územích. 
 
M� stský ú�ad Svitavy – odbor �ivotního prost �edí : 
 
�  Odbor vydal rozhodnutí, ve kterém oznamuje všem ú� astník� m d�ív� jšího �ízení registraci 
významných krajinných prvk�  v k.ú. obce Koclí�ov : „U statku“, „Na houpa� kách“, „Lancovo údolí“, 
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Údolí nad rybníkem“, „Pod h�ebcovým“, Lama� ovo údolí“ a „K Vysokému poli“. P�evá�n �  jde o 
pozemky s teplomilnou flórou na výslunných biotopech a roztroušen�  rostoucími d�evinami. 
 Proti tomuto rozhodnutí bylo podáno panem B�e� em a advokátem pana Ma� áka odvolání, ve 
kterém se advokát pana Ma� áka dopustil hned 2 pochybení, kdy� neuvedl koho v odvolání zastupuje, 
a pak nedodal (jak v dopise ú�adu uvedl) do termínu své d� vody odvolání (odvolání pana Ma� áka). 
Hlavní d� vody nesouhlasu jsou údajné omezování osobních práv na pozemku a to, �e na lokalitách se 
nenacházejí �ádné druhy rostlin, které by si ochran u vyhlášením VKP zaslou�ily. 
 
�  Zahájil správní � ízení o ud� lení odchylného postupu od zákona o ochran�  p�írody a krajiny pro 
Záchrannou stanici „Zelené Vendolí“. Za odborem ur� ených podmínek m� �e ZS provád � t odchyt a 
dr�ení v seznamu 126 uvedených druh �  pták�  (nejedná se o druhy zákonem zvlášt�  chrán� né, jde o 
druhy u nás hnízdící i jen migrující nebo zatoulané), v situaci ohro�ení pta � ích sn� šek a hnízd m� �e 
provést odstran� ní tohoto hnízda a sbírat a dr�et vejce za ú � elem jejich další inkubace. Odchyt pták�  
bude provád� n v souladu se zákonem na ochranu zví�at proti týrání. Usmrcování v nutných p�ípadech 
veterinární léka�. Sb� r vajec bude oznamován nejmén�  15 dní p�ed vykonáním záchrany pta� í 
sn� šky. Ve stanici dále bude vedena kniha záznam� , která bude veškeré informace o sn� škách a 
pta� ích jedincích evidovat. ZS bude tuto knihu (výpis) ka�doro � n�  O�P p �edávat. 
 
�  Oznámil zahájení správního �ízení k vydání závazného stanoviska k zásahu do významného 
krajinného prvku – Dolního rybníka ve Svitavách. Podn� t podala naše ZO, která se pokosením � ásti 
litorálních zblochancových porost�  rybníka sna�ila vytvo �it lepší podmínky pro znovuzahnízd� ní rack�  
chechtavých na této lokalit� . 6.9. odbor vydal souhlasné stanovisko se zásahem. 
 
�  Oznámil zahájení správního �ízení k �ádosti obce Vendolí o zalesn � ní údolních � ástí pozemk�  
na pravé stran�  „Vendoláku“, vpravo p�i cest�  silnice I/35 sm� r na Poli� ku.  
Po porad�  s botanikem Pavlem Lustykem podáváme negativní stanovisko, ve kterém vyzdvihujeme 
zejména význam nezalesn� ných údolních partií pro migrace �ivo � ich�  i rostlin. 
 O�P M � Ú potom vyzval Ministerstvo �ivotního prost �edí, odbor ekologie krajiny a lesa, 
odd� lení obecné ochrany p�írody a krajiny v Praze, aby se k našemu vyjád�ení i zám� ru zalesn� ní 
v této lokalit�  vyjád�ilo. 
 
�  Zahájil správní � ízení k vydání závazného stanoviska pro spole� nost Rybá�ství Litomyšl, která 
oznámila zám� r pokácet 31 dalších topol�  pod hrází rybníka Hv� zda z d� vod�  narušování hrázek 
ko�enovým systémem  d�evin a zástinu jejich korun na uva�ované solární pa nely, které mají být 
umíst� né na budov�  d�ív� jší dr� be�í farmy. 
Po našem negativním vyjád�ení ke kácení strom� , vyzval O�P M � Ú �adatele, aby zajistil odborný 
posudek, který by potvrdil domn� nku R.L., �e ko �eny narušují hrázky rybní� k� , a také up�esnil p�esnou 
polohu fotovoltaických � lánk�  na st�eše bývalé dr� be�árny, spole � n�  s udáním toho, jak bude 
vyrobená el.energie vyu�ívána. 
 O�P p �erušil koncem �íjna správní � ízení a stanovil terénní jednání na 21.11.2005. 
Na místním šet�ení se nám nepoda� ilo p�esv� d� it zástupce RL o námi navrhovaném alternativním 
�ešení, které nep�ijal ani spolumajitel firmy, která chce realizovat instalaci slune� ních kolektor�  na 
bývalé dr� be�árn � .  
Nakonec po posouzení ve výboru nesouhlasíme s pokácením v� tšiny topol� , které rostou na 
nevzdušné stran�  malé hrázky manipula� ního rybní� ku pod Novým rybníkem a souhlasíme s  
pokácením 14 topol� , které stíní na st�echu bývalé dr� be�árny. Po�adujeme kvalitní náhradní výsadbu 
(29 ks d�evin). Chceme, aby byly vysázené do míst p� vodního místa topol� , a v� tšina nových d�evin 
byla vysazena do nové linie mezi cestou k Novému rybníku a porosty topol�  rybníka Hv� zda. 
 12.prosince O�P vydal rozhodnutí, ve kterém nesouh lasí s kácením 17 topol�  na hrázce 
manipula� ního rybní� ka pod Novým rybníkem a souhlasí s kácením 14 topol�  na hrázce p�íkopového 
rybní� ka, které stíní na st�echu bývalé dr� be�árny. Za tyto pokácené stromy ud � lil odbor náhradní 
výsadbu v celkovém po� tu 36 d�evin, které budou vysazené v blízkosti dr� be�árny (8 je �áb� , 10 javor�  
klen� , 1é dub�  letních a 8 lip malolistých). 
 
�  Zahájil správní � ízení k vydání závazného stanoviska k zásahu do významného krajinného 
prvku – rybníka Ter� ový u Opatova, na kterém �ádá Rybá �ství Litomyšl selektivní redukci pob�e�ních 
d�evin (olší). 
P�i terénním jednání dohodl za výbor ZO F.Jetmar postup p� i redukci d�evin na obou b�ezích rybníka. 
 Koncem listopadu vydal M� Ú rozhodnutí, ve kterém povolil pro�ezávky d�evin na obou b�ezích 
rybníka tak, aby na severním b�ehu bylo provedeno kácení d�evin (p�evá�n �  olší) v úseku 55 m 
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(sm� rem od hráze) a ší�ce 3m na západ�  p�edm� tného úseku do 5 m ší�ky na východ� , a dále na 
ji�ním b �ehu budou odstran� ny d�eviny v prostoru mezi polem a rybníkem tak, aby byla ponechána 
linie 35 ks d�evin. 
 
�  Zahájil správní � ízení k ud� lení povolení kácení strom�  (lípa, 2 javory, smrk a 2 cyp�iše) pro 
Ú�ad pro zastupování státu ve v� cech majetkových, který �ádá v rámci rekonstrukce z di na ulici 
M.Horákové ve Svitavách pokácet krom�  jiných 1 vzrostlou a zdravou lípu srd� itou.  
Domníváme se, �e stromy (zejména vzrostlá lípa) by nem� ly ustoupit jednoduchému �ešení 
rekonstrukce a opravy zdi, její� opravu a odstran � ní p�í� in vlhkosti zdiva lze (nejenom podle našeho 
názoru) �ešit ke strom� m šetrn� jším zp� sobem, zejména i proto, �e technická zpráva nepotvr zuje 
nap�íklad statické porušení zdi a další mo�né poruchy ( št� rbiny, praskliny apod.). 
Tuto domn� nku jsme si potvrdili i na místním jednání a šet�ení 9.listopadu. Náš návrh na zp� sob 
rekonstrukce zdi, který by respektoval zachování zejména lípy srd� ité, však nebyl p� ijat kladn� . 
 Odbor �P vydal v polovin �  prosince rozhodnutí, kterým povolil kácet ÚZSVM �á dané d�eviny 
(v� etn�  lípy) a provést tak rekonstrukci podle p�edstav ÚZSVM proti našemu názoru na kácení lípy 
malolisté. Za tento strom a další 4 d�eviny (smrk, javor mlé�  a cyp�iše) byla ulo�ena náhradní výsadba 
v podob�  46 ks listnatých strom�  nebo ur� itého podílu jehli� natých i listnatých d�evin na pozemcích 
m� sta Svitavy. 
 
M� stský ú�ad Svitavy – odbor výstavby : 
 
�  Oznámil zahájení územního �ízení ve v� ci výstavby turistické rozhledny u obce Kamenná 
Horka (u vysíla� e) na H�ebe� ském h�betu. Podn� t podali starostové m� st jako zástupci Mikroregionu 
Svitavsko a Mikroregionu Moravskot�ebovsko a Jeví� sko. 
S umíst� ním a parametry rozhledny jsme se seznámili a po porad�  mimo správní � ízení souhlasili 
s výstavbou rozhledny na tomto míst� . 
 Koncem m� síce kv� tna pak ú�ad vydal kladné územní rozhodnutí. 
 
�  Oznámil zahájení stavebního �ízení pro M� sto Svitavy pro revitalizaci panelových dom�  na 
ulici Felberova (� .o. 1-5 a 17-29) ve Svitavách. 
Ú�ad jsme informovali o tom, �e v sou � asné dob�  neexistují reálné p�edpoklady o vyu�ití nap �, 
mezipanelových škvír nebo podst�ešních nebo spí�ních (m �í�kou krytých) otvor �  netopýry nebo 
hnízdícími ptáky (vrabci nebo rorýsové). P�esto jsme po�adovali, aby ve stavebním rozhodnutí b yla 
zakomponována povinnost stavebníka informovat naší ZO v p�ípad�  zjišt� ní výskytu netopýr�  � i 
hnízdících pták�  a okam�ité p �erušení stavebních prací do doby vy�ešení dané situace. 
 Pozd� ji ú�ad vydal rozhodnutí, ve kterém naše p�ipomínky respektoval. 

 
�  Zahájil stavební � ízení k regeneraci bloku dom�  na ulici B.Martin�  3 a 5,  M.Majerové 1-7 a 
Kijevská 11C ve Svitavách. 
J.Mach za ZO podal p� ipomínky s podmínkami, které jsou ji� p � i revitalizacích dom�  ve Svitavách 
b� �nou zvyklostí. Jde zejména o ponechání vletových o tvor�  pro omezenou p�ítomnost netopýru 
v t� ch domech, kde byli netopý�i ji� d �íve zjiš�ováni (v tomto p�ípad�  M.Majerové a Kijevská) a 
podmínky k ochran�  �ivot �  p�ípadn�  hnízdících pták�  v r� zných otvorech (nap�.spí�ních). 
 Po� átkem prosince bylo vydáno stavební povolení za respektování našich po�adavk � , které 
se staly podmínkami ud� leného stavebního rozhodnutí. 
 
�  Zahájil na podn� t naší organizace územní a stavební � ízení k zám� ru ZO „Výstavba 
ornitologické pozorovatelny u Dolního rybníka ve Svitavách“. Koncem prosince pak vydal souhlasné 
stavební povolení. 
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Zaujalo nás.   
 
 
Nové prvky zelen �  u svitavských rybník � .  
  
 Pro letošní podzim p�ipravil odbor �ivotního prost �edí M� Ú Svitavy v oblasti svitavských 
rybník�  Dolní a Horní zahájení realizace výsadeb zelen� , které mají spl� ovat kritéria prvk�  územního 
systému ekologické stability, který byl ji� d �íve zpracován. Projekty zpracovala pracovnice svitavské 
pobo� ky ZVS Povodí Moravy Stá� a � í�ková. Finan � ní prost�edky byly získány z grantových titul�  
Agentury ochrany p�írody a krajiny – st�ediska Pardubice. 
  
První výsadba se uskute� nila 
v novém biocentru „Na 
� ervenici“, p� i konci ulic 
Vít� zná a Olbrachtova, mezi 
�elezni � ním p�ejezdem trat�  u 
Dolního rybníka na Poli� ku a 
m� stskou zástavbou, 
nedaleko toku �eky Svitavy. 
Na ploše p�ibli�n �  0,8 ha 
došlo k vytvo�ení jasanové 
olšiny. Krom�  olše lepkavé  
jasanu ztepilého bylo 
vysazeno i dalších p� ino�ené 
80 kus�  stanovištn�  i 
ekologicky vhodných druh�  
listnatých d�evin (b� íza 
b� lokorá a pý�itá, jilm drsný, 
vrba jíva, st�emcha obecná, 
líska obecná, brslen 
evropský, hloh obecný a n� které další druhy vrb a zimolez� ), které chrání nová oplocenka. D�eviny 
tvo�í jak lesnickou výsadbu, tak byly voleny jako skupinová i jednotlivá výsadba, p� i� em� by celý nový 
porost nem� l tvo�it parkovitou zele�  se šlecht� nými druhy d�evin (proto také �ádný druh jehli � naté 
d�eviny). Krom�  biologických funkcí bude jist�  tato plocha i vhodným odclon� ním zástavby m� sta od 
rybníku nejenom s estetickým významem, ale dob�e budou d�eviny v budoucnu chránit domy a jejich 
obyvatele p�ed v� trem, který nabírá sílu po hladin�  rybníka práv�  od severozápadu a severu. Škoda 
snad jenom, �e nad pozemkem vede elektrické vedení.  
 Druhá výsadba u� má liniový charakter, nebo 	  jde o vytvo�ení jakéhosi biokoridoru. Op� t 
pouze listnaté druhy strom�  a ke��  byly vysázeny podél asfaltové cesty od silnice na Litomyšl k hrázi 
Horního rybníka (mezi D�evojasem a Westvaco). P� vodní d�eviny lemující tuto cestu (p�evá�n �  vrby a 
b�ízy) byly ve v� tší mí�e vykáceny. Nahrazeny jsou v jednotlivých a skupinových výsadbách javorem 
klenem, dubem zimním, je�ábem pta� ím, lípou malolistou, lískou obecnou, hlohem obecným, svídou 
krvavou, st�emchou obecnou, brslenem evropským nebo i p� vodní b�ízou (celkem 41 strom�  a 108 
ke�� ). 
 Myslím si, �e podpora p � vodních a neparkových druh�  d�evin v p�ím� stské krajin�  je 
záslu�ným p �íkladem posilování významu zelen�  tohoto typu nejenom pro � lov� ka, ale t�eba i pro 
naše ope�ence, kte�í tak v t� chto místech v budoucnu snad budou nacházet pest�ejší hnízdní i 
potravní podmínky. 

        Ji� í Mach 
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Zá�itky a post � ehy z terénu.   
 
Bohu � ovské skály 
 
 I v letošním roce jsem dostal po dohod�  p�íle�itost 
mapovat pta� í spole� enstvo v oblasti Bohu� ovských skal. Lokalita 
se nachází mezi obcemi Bohu� ov a Hut� , p� i silnici mezi 
Letovicemi a Poli� kou. Je sou� ástí p�írodního parku „Údolí 
K�etínky“ (její jihovýchodní okrajová � ást). Skály se nacházejí na 
obou úbo� ích pom� rn�  úzkého údolí u osady Podskalí, a tak tvo�í 
jakousi „zemskou bránu“, která byla v minulosti sou� ástí Trst� nické 
stezky k nedalekému hradu Svojanov. Na samém okraji 
Pardubického kraje, p� i rozmezí Poli� ska a Svitavska, se tedy 
nachází malebné území, které je také vyhledávaným cílem 
zejména turist�  a milovník�  p�írody.  

Samotné skály jsou tvo�ené horninou amfibolitem, který 
vytvá�í chudé p� dní pom� ry. Díky chemickému slo�ení horniny 
rostou na skalách také n� které zajímavé druhy rostlin a na 
výslunných místech se objevují i zástupci teplomilné hmyzu (nap�. 
saran� e modrok�ídlé). Lokalita, o prozatímní vým�� e 2,47 ha, má p�edevším geologický a 
geomorfologický význam díky 

 unikátním ukázkám tzv. ptygmatických vrás v amfibolitu (na snímku S.Švejcara), skalním 
výchoz� m, p�evis� m nebo balvaništím. Proto se Bohu� ovské skály staly p�edm� tem zájmu ochrany 
p�írody ve snaze vyhlásit je za p�írodní památku. Krajský ú�ad proto nyní zabezpe� uje mapování 
�ivých slo�ek prost �edí. Nejvýznamn� jší skalní partie severní � ásti území letos mapoval botanicky 
RNDr.Bureš (ze zjišt� ných rostlin vybírám ohro�ené druhy jalovec obecný,  jedle b� lokorá, skalník 
rozprost�ený nebo strdivka sedmihradská). Já osobn�  jsem v nejzápadn� jších partiích severního 
území ješt�  nalezl nap�íklad n� kolik jedinc�  hrušti� ky menší. 

Prost�edí Bohu� ovských skal netvo�í jen skalnaté partie s � ídkým lesem, ve kterém p�evládají 
borovice lesní s typickým podrostem poloke��  a bylin. Mezi dominantní d�eviny zejména ji�ní � ásti 
zájmového území pat�í smrk ztepilý. Z d�evin tu rostou pak vtroušen�  další druhy (nap�íklad i habr 
obecný).  

Výskytem pták�  se na tomto míst�  zabýval Zden� k Vermouzek s Liborem Dvo�ákem, kte�í pro 
tehdejší Okresní ú�ad ve Svitavách v roce 1997 provád� li mapování v rámci vyhlášení území 
p�írodního parku „Údolí K�etínky“. Libor Dvo�ák zde pak navíc mapoval podrobn�  výskyt sov, nebo	  
jeden � as bydlel v nedalekém Studenci u Svojanova. P�ímo z lokality Bohu� ovských skal ale do 
letošního roku pocházelo jen málo konkrétních údaj� . 

Bohu� ovské skály jsem 2x navštívil práv�  kv� li výskytu sov v jarním období. Zjistil jsem, �e 
p�ímo ve skalách i v okolí obhajují teritorium 2 samci výra velkého. Zaznamenal jsem i hlasy 1 samice, 
která byla v kontaktu se samcem p�ímo nad �í� ním údolím. Další 3 kontroly u� jsem b � hem dubna a� 
� ervna v� noval zjiš	 ování dalších skupin i druh�  pták�  zejména lesního prost�edí.  

P�i pobytu v terénu jsem (krom�  veverek obecných 
ze skupiny savc� ) nezaznamenal �ádný zvláštní 
nebo významný pta� í druh. Mezi snad nejhodnotn� jší 
„nálezy“ snad pat� ilo objevení hnízdišt�  výra velkého 
pod jedním z malých skalních p�evis�  v severní � ásti 
území, kde jsem se setkal p�ímo s výrem, který tu 
hlídkoval. P�ítomnost mlá� at jsem však 
nezaznamenal. Jako druhou jistou zajímavost 
uvádím opakovaný zp� v budní� ka lesního, pro 
kterého tento typ lesa typický. Radost jsem m� l 
z pozorování krmícího páru sýkory uhelní� ka nebo 
sledování skorce vodního na b�ehu K�etínky. Marn�  
jsem však vyhlí�el po � ápech � erných. Ve vzduchu 
nad skalami jsem vid� l z v� tších pták�  jen krkavce, 
krahujce a káni lesní. 

Pohled od silnice na severní � ást území  (foto autor)                   
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Celkov�  jsem zjistil na území Bohu� ovských skal 36 druh�  pták�  ze 7 �ád�  (z toho 13 � eledí 

p� vc� ). Mezi dominantní druhy zde pat�í sýkora uhelní� ek, šoupálek dlouhoprstý, kos � erný, � ervenka 
obecná, p� nkava obecná a budní� ek menší. O dalších druzích se více dovíte z následující tabulky, 
která uvádí dosa�ený stupe �  zjišt� ného hnízd� ní : 

 
Druhy s „mo�ným“ 
hnízd� ním      stupe�  B 

kachna divoká, kán�  lesní, krahujec obecný, rorýs obecný, 
strakapoud velký, konipas bílý, skorec vodní, p� vuška modrá, 
p� nice pok�ovní, králí� ek ohnivý, drozd kví� ala, sýkora mod�inka, 
brhlík lesní, dlask tlustozobý, � í�ek lesní, sojka obecná, krkavec 
velký 

47,2% 

Druhy „pravd� podobn� “ 
hnízdící           stupe�  C 

holub h�ivná� , st� ízlík obecný, p� nice � ernohlavá, budní� ek menší, 
budní� ek lesní, lejsek šedý, rehek zahradní, kos � erný, sýkora 
paruká�ka, šoupálek dlouhoprstý, p� nkava obecná, zvonohlík 
zahradní 

33,3% 

Druhy „prokazateln� “ 
hnízdící            stupe�  
D 

výr velký, konipas horský, � ervenka obecná, drozd zp� vný, sýkora 
uhelní� ek, sýkora ko� adra, špa� ek obecný 

19,4% 

 
 

 Krom�  pták�  lesního prost�edí jsem se zájmem sledoval i druhy, které vyu�ívaj í lidských 
zahrad a okrajových partií silni� ní komunikace (zpívající rehek zahradní, zvonohlík zahradní, p� vuška 
modrá nebo lejsek šedý). Mezi místní fenomény pat� í �eka K�etínka, na kterou je zde vázán skorec 
vodní nebo konipas horský. Ob�  prost�edí, p�esto�e nebudou cílem vyhlašovaného území, velmi 
dob�e dotvá�ejí pestrost zdejší ornitofauny. 
 Mn�  osobn�  se poznávání tohoto zajímavého území velmi líbilo i proto, �e jsem se mohl na 
trase Rozhraní-Bohu� ov-Rozhraní (kterou jsem absolvoval na kole na cest�  od vlaku a k vlaku) setkat 
nap�íklad s linduškami lu� ními, b� lo� ity šedými, bramborní� ky hn� dými, krutihlavy obecnými, rehky 
zahradními, 	uhýky obecnými nebo mlokem skvrnitým a další �adou nejenom pta� ích druh� . Vhod 
p�išla poka�dém vy�ízn � ní i 1 dávka pivního moku v Rozhraní a u�itek p � inesla i návšt� va zdejší 
pískovny, ve které jsem však potencionální hnízd� ní b�ehulí � í� ních nezjistil. 
 

          Ji� í Mach 
 
 

Na cestách.                                                                  
 
Za ptáky na Korfu 
 

Jedním z nejnavšt� vovan� jších �eckých ostrov�  je turisticky velmi vyhledávaná Kerkyra, � esky 
Korfu. Ostrov v Jónském mo�i má rozlohu 520 km2 , cca 105 tisíc obyvatel a nachází se p� ibli�n �  2,5  
km od pevniny. Nejvyšším vrcholem je Pantokrator s 906 m.n.m. Jeliko� jsem návšt � vou tohoto 
ostrova zavítal do � ecka ji� pot �etí, v� d� l jsem co mne asi � eká. Vztah � ek�  ke své zemi (myslím 
z hlediska p�írody a �ivotního prost �edí jsem ji� popsal v n � kterém z d�ív� jších � ísel KonSterny). Na 
základ�  informací p�evzatých hlavn�  z atlasu hnízdního rozší�ení pták�  Evropy jsem si vytipoval 
n� které cílové druhy a z další publikace (Významná pta� í území Evropy) pak vybíral cílová místa, kdy 
by se n� jací ptáci dali pozorovat. Nejv� tší šanci jsem dával velkému slanému jezeru Korission 
le�ícímu na jihozápad �  ostrova, nakonec mne ale nejp�íjemn� ji p�ekvapila slaniska na menším 
poloostrov�  v jihovýchodní � ásti.  

Nutno podotknout, �e jsem pobýval v ji�ní polovin �  ostrova a kopcovitý sever mi tedy unikl. 
Ono je to do jisté míry samoz�ejm�  o mo�nostech p �epravy. Tentokrát jsem uvedený problém �ešil 
zap� j� ením skútru, co� se p � i mých zkušenostech s �ízením jednostopého vozidla (taky blbost – p� i 
br�d � ní zanechávaly mé botasky na silnici jasn�  dv�  další stopy!) rovnalo masochistickému pojetí 
�ivota. Nicmén �  mé finan� ní mo�nosti mluvily ve prosp � ch motorky. K mému údivu jsem si však 
pom� rn�  rychle zvykl a pozd� ji se mnou podnikala výlety i Hanka a Kristián, samoz�ejm�  ka�dý 
zvláš	 , naše pojišt� ní toti� nenále�elo k nejvyšším.  
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A nyní ji� k pták � m. Proto�e málokterá cestovní kancelá � po� ítá s blázny, co n� kam jedou 
jenom proto, aby � um� li na vrabce, bylo naše bydlení blízko mo�e, ale zapla	  p� íroda (jak �íká jeden 
z našich nejmenovaných sportovních komentátor� ) v míst�  velmi klidném, tak�ka vesnickém. A tak 
jsem ji� z oken mohl pozorovat plaché 	uhýky rudohlavé, strnada � ernohlavého, bramborní� ka 
� ernohlavého a ob� as i mén�  plachého holohlavého majitele domu. To kecám, ale p� išlo mi to vtipný. 
Z olivových háj� , jimi� je mj. Kerkyra proslavena, se v noci ozýval  výre� ek malý. V blízkosti jsem pak 
zaznamenal ješt�  nap�. vlaštovky skalní nebo cistovníka rákosníkového.   Více jsem si sliboval jak 
jsem ji� v úvodu nazna � il od jezera  Korission. Bohu�el na této lokalit �  jsem krom�  místních �elv 
pozoroval pouze racka b� lohlavého. Nakonec mne ale p�íjemn� ji p�ekvapila slaniska na menším 
poloostrov�  v jihovýchodní � ásti, která jsem na skútru navštívil t� ikrát. Zde byli krom�  obligátního 
�eckého bordelu k pozorování také zajímav� jší ptáci. Ji� první den mne uvítala delegace pisil  
� áponohých, na základ�  agresivního chování evidentn�  v míst�  hnízdících, a d� sn�  u�vaných 
(man�elé, co si st � �ují, �e ta jejich je ušt � kaná, by si m� li vzít pisilu, osobn�  mít v ruce vzduchovku, 
tak bych to mo�ná ani nevydr�el a p � idal se k místní myslivecké jednot� ). K pisilám (na další stran�  
foto autora tohoto p�ísp� vku) jednu 
poznámku. B� hem svých pozorování 
jsem zaznamenal zajímavé obranné 
chování spo� ívající v následujícím: kdy� 
pisilám k mému vyhnání nepomohlo 
výše popsané �vaní, tak po� aly svými 
dlouhými nohami (leckterá modelka by 
mohla závid� t) nabírat vodu a p� i 
t� sném náletu ji poušt� t p� ímo nad moji 
hlavou. Nebo, �e by to nebyla voda? Co 
by to tak mohlo být? Ne, to by si 
nedovolili !! (pro zasv� cené -  úryvek 
z Járy Cimrmana – pozn.autora). Na 
lokalit�  byli krom�  pisil k vid� ní i jiné 
druhy nap�. volavky st� íb� ité, kulíci 
mo�ští, rybáci obecní a rybáci malí, 
jednou jsem zjistil i balkánský poddruh 
konipase lu� ního.  

K rybák� m malým, které jsem zde také nakonec jako jediný druh pozoroval poprvé v �ivot � , 
také jednu poznámku. Proto�e se jedná skute � n�  o krásné ptáky, sna�il jsem se k nim dostat co 
nejblí�e, ale v prost �edí slaniska to nebylo zrovna jednoduché. A� p � i poslední návšt� v� , kdy jsem 
obešel celý poloostrov a pomalu ji� ztrácel nad � ji, �e si rybáky prohlédnu tak �íkajíc „z oka do oka“ 
jsem zahlédl jednoho z pták� , který se vracel na stejné místo. K mému p�ekvapení se vracel k hnízdu 
(viz. foto), jak jsem zjistil pozd� ji, zatím s jediným vejcem. Hnízdo bylo zajímavé u�  z hlediska pou�ití 
stavebního materiálu. Okraj hnízda byl toti� vytvo �en prakticky pouze z mo�ských mušlí, pro 
st�edoevropana tak hnízdo p� sobilo hodn�  exotickým dojmem.   

K ostatní faun�  ostrova – pozorovat lze b� �n �  samoz�ejm�  hady, hlavn�  u�ovky stromové, 
nej� ast� ji však pouze jako ob� ti automobilismu, jednou se mi p�ed motorkou p�eplazil evidentn�  jiný 
drobn� jší a barevn� jší had, jeho� druhové ur � ení, stejn�  tak, jako ur� ení n� kterých druh�  ješt� rek,  
mn�  z� stalo utajeno. Poslední, pro vnitrozemce zajímav� jší druh ptáka, jsem potom pozoroval a� p � i 
odjezdu v p�ístavišti hlavního m� sta ostrova, kdy nám nad hlavami p�elétaly stovky rorýs�  obecných a 
desítky rorýs�  velkých.  

Na ostrov�  se jinak nacházejí celkem t� i lokality tzv. IBA (významných pta� ích oblastí), mimo 
výše zmi� ované jezero a slaniska také záliv práv�  nedaleko hlavního, asi � ty� icetitisícového m� sta. 
Hrub�  necitlivým p�ístupem � ek�  byla však tato vodní plocha p�ehrazena a v území bylo vybudováno 
mezinárodní letišt� , jeho� navád � cí sv� tla jsou netradi� n�  umíst� na p�ímo nad vodní hladinou. 
Kontrast mezi rozlehlou asfaltovo-betonovou plochou a nad ní p�elétající volavkou st�íb� itou není 
nutné více komentovat.  Z tohoto pohledu jsem byl nakonec rád, �e jsme na ostrov pluli trajektem p �es 
celé Jaderské mo�e a nedopravovali se sem letecky.     

P�esto lze záv� rem snad konstatovat, �e návšt � va jednoho z rekrea� n�  nejvytí�en � jších 
�eckých ostrov�  nebyla marná a a� koliv je území ji� zna � n�  poznamenané lidskou � inností, p�edevším 
budováním turistických center, lze ješt�  nalézt kousky p�írody i zde.   

Milan Janoušek 
 
V p� íštím � ísle budeme publikovat p � ísp � vek Dušana Romportla z jeho návšt � v národních park �  Jihovýchodní Asie 
v roce 2004. 
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Zoologická pozorování.                                                                                                   

 
N� která zde uvedená pozorování pták�  mohou být publikována v periodikách � eské spole� nosti 
ornitologické (Zprávy � SO nebo Panurus), odkud doporu� ujeme tyto zprávy o výskytu citovat.  
K dalšímu publikování ní�e uvedených pozorování kon taktujte v�dy jejich autory ! 
Nejde o úplný p�ehled všech pozorování zde uvedených druh� , ale jejich výb� r. 
 
Zkratky jmen autor�  pozorování :   
 
V�  (Vít � eška), HF (Hana Filipová), MJ (Milan Janoušek), FJ (Filip Jetmar), JaM (Jakub Mach), JiM 
(Ji� í Mach), MP (Marián Polák), JP (Ji� í P� ni� ka), DŠ (Daniel Šrajbr), JV (Jakub Vrána), JZ (Josef 
Zelený) 
 

Oboj�ivelníci (Amphibia)  : 
 
	 olek horský (Triturus alpestris) : 
 
02.08.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina,  
                  v po�ární nádr�i u silnice, desít ky  
                  ex.   JiM 
05.08.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina,  
                  min. 5 ex. v t�� ce chalupy  
                  p.Opletalové   JiM 
 
Mlok skvrnitý (Salamandra salamandra) : 
 
13.05.05 – Rozhraní-Študlov, údolí  
                   Bradlnenského potoka pod  
                  Študlovem, 1 uhynulý ex.   JiM 
 
Ropucha obecná (Bufo bufo) : 
 
08.04.05 – Bohu� ov, Bohu� ovské skály, 1 pár  
                  v amplexu    JiM 
08.04.05 – Hradec nad Svitavou, dolní konec  
                  obce, u rybní� ku p� i �ece Svitav� ,  
                  desítky pár�  v amplexu na silnici    
                  JiM 
12.04.05 – Svitavy, Dolní rybník, hlasy  
                  n� kolika ex.   JiM 
 
Skokan ostronosý (Rana arvalis) : 
 
08.04.05 – Svitavy, Dolní rybník, n� kolik ex. JV 
12.04.05 – Svitavy, Dolní rybník, n� kolik ex.  
                  v zadní levé � ásti rybníka  JiM 
Skokan hn � dý (Rana temporaria) : 
 
26.07.-11.08.05 – Borová u Poli� ky, Svatá  
                             Kate�ina, 2 ex. vytrvale se  
                             dr�ící na vlhkých míst ech  
                             chalupy Machových   JiM 
 
Skokan sk �ehotavý (Rana ridibunda) : 
 
02.08.05 – Slati� any (CR), rybní� ek  
                  zámeckého parku, 1 ex. v kv� tu  
                  leknínu bílého   JiM 

 
Plazi (Reptilia) : 
 
Ješt � rka �ivorodá (Zootoca vivipara) : 
 
17.07.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina, 2  
                  ex. u chalup   JiM 
05.08.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina, 1  
                  ex. v lese (ji� okr.CR)   JiM 
11.08.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina, 1  
                  ex. u chalup   JiM 
 
Slepýš k � ehký (Anguis fragilis) : 
 
27.07.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina, 1  
                  ex. u chalupy Machových   JiM 
04.08.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina, 1  
                 uhynulý ex. na silnici u �el.p �ejezdu  
                 p� i závodu MIRO   JiM 
 
U�ovka obojková (Natrix natrix) : 
 
24.07.05 – Svitavy, Horní rybník, 1 ex. JiM 
02.08.05 – Slati� any (CR), rybní� ek  
                 zámeckého parku, 1 statný ex.  JiM 
05.08.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina,  
                  t�� ka u chaty p. Helemíka, 1 mladší  
                  ex.   JiM 
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Ptáci (Aves)  : 
 
Potápka rudokrká (Podiceps grisegena) : 
 
17.-30.09.05 - Svitavy, Lánský rybník, 2 juv.    
                        MJ, JiM, JP a JV 
 
Volavka popelavá (Ardea cinerea) : 
 
29.05.05 - M� ste� ko Trnávka, u silnice  
                  na P�� íkov, hnízdní lesní kolonie,  
                  cca 5-8 pár�    MJ, FJ a JiM 
14.09.05 - Svitavy, pole u Dol. ryb.,104 ex. JiM 
 
Kvakoš no � ní (Nycticorax nycticorax) : 
 
14.07.05 -Svitavy , Dolní rybník, 1 ad.   JV 
                  
Mor � ák velký (Mergus merganser) : 
 
01.04.05 - Opatov , Nový rybník, 1M   JV  
29.-30.09.05 - Svitavy, Dolní a Horní rybník,  
                        1F   JiM a JV 
02.10.05 - Opatov , Mušlový rybník, 1F    
                 MJ, JiM, JP, JV a  exkurze 
03.10.05 - Svitavy , Dolní rybník, 1F   JiM 
05.10.05 - Svitavy, Dolní rybník, 1F   JP a JV 
19.11.05 - Svitavy, Lánský rybník, 1 M   MJ  
                   
Orlovec � í� ní (Pandion haliaetus) : 
 
28.03.05 – Svitavy, Horní a Dolní r., 1 ad. JiM 
17.04.05 – Svitavy, Dolní ryb., 1 ad. JiM a JV 
21.04.05 – Svitavy, Dolní i Horní ryb., 1 ex. JV 
24.04.05 – Svitavy, Horní r., 1 ad.   JiM 
 
31.03.05 - Opatov, Nový rybník, 1 ex. MJ 
02.,10., 12. a 16.04.05 - Opatov, Nový rybník,  
                                        1 ex.  MJ 
22.04.05 - Opatovec,  ryb. Sychrovec 1 ex. JV 
20.08.05 - Opatov, Nový rybník, 1 ex.  MJ 
24.08.05 - Opatov, Nový rybník,  1ex.  JV a DŠ 
12.09.05 - Jedlová, soustava rybník�  „U šesti  
                  chalup“, 1 ex.   JaM 
16.09.05 - Opatov, Mušlový rybník, 1 ex.  JV 
17.09.05 - Svitavy, Dolní a Horní ryb, 1 ex. JiM 
 
Moták pochop (Circus aeruginosus) : 
 
05.06.05 – Svitavy, Dolní r., 2 juv.  
                  s rodi� ovským párem   JP 
 
Lu � ák � ervený (Milvus milvus) : 
 
17.04.05 - Opatov, Nový rybník, 1 ex.  MJ a FJ 
07.05.05 - Opatov, Nový rybník, 1 ex.  MJ a FJ 
28.06.05 - Opatov, u Farského lesa, 1ex.   MP 
02.10.05 - Opatov, nad ryb. Hv� zda a Nový,  
                  1 ad.   MJ, JiM, JP, JV a exkurze 
11.09.05 - Svitavy, Lánský ryb., 2 ex. MJ a HF 

 
Lu � ák hn � dý (Milvus migrans) : 
 
26.08.05 - Svitavy, Lánský rybník, 1 juv. JV   
18.09.05 - Svitavy, Lánský rybník, 1 juv. JiM 
                   
Orel mo � ský (Haliaeetus albicilla) : 
 
09.01.05 - Opatov, rybník Nový, 1 subad.   
                 MJ a F.J. 
11.01.05 - Opatov, Nový rybník, 1 subad . MP 
19.03.05 - Opatov , rybník Nový, 1 subad.  MJ 
27.03.05 - Svitavy, Horní a Dolní ryb.,1 ad. JiM 
30.03.05 - Svitavy, Horní rybník, 1 ad. JiM a JV 
31.03.05 - Svitavy, Horní rybník, 1 ad.  
                  s ulovenou rybou   JiM 
30.04.05 - Opatov, Nový rybník, 1M1F MJ a FJ 
07.05.05 - Opatov, Nový rybník, 1ad.  MJ a FJ   
14.05.05 - Jedlová, r. Polní, 1 ex.   V�  
16.09.05 - Opatov, rybník Hv� zda, 1 ad.  JV  
02.10.05 - Opatov, rybníky Nový a Hv� zda, 
                  1 ad.   MJ, JiM, JP, JV a exkurze 
25.11.05 - Svitavy, p�elet 1 ad. nad m� stem JV   
                   
Sokol st � hovavý (Falco peregrinus) : 
 
24.10.05 - Opatov, rybník Vidlák, 1 ad.  JV 
 
Ch�ástal vodní (Rallus aquaticus) : 
 
02.05.05 – Svitavy, Dolní r., hlasy 2 ex. JiM 
08.05.05 – Svitavy, Dolní r., hlas 1 ex.   JiM 
27.05.05 – Svitavy, Dolní ryb., hlasy 2 ex. JiM   
09.07.05 – Svitavy, Dolní rybník, hlasy 1  
                   rodinky   JiM 
 
Ch�ástal kropenatý (Porzana porzana) : 
 
27.09.05 - Svitavy, Dolní rybník, 1 ad.  JV 
30.09.05 - Svitavy, Dolní rybník, 1 ad.   JiM 
01.-05.10.05 - Svitavy, Dolní ryb.,1ad. JiM a JV 
09.10.05 - Svitavy, Dolní ryb., 1 ad. MJ a JiM 
10.10.05 - Svitavy, Dolní ryb., 1 ad.  JiM a JP 
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Je�áb popelavý (Grus grus) : 
 
19.10.05 - Svitavy, nad gymnáziem, 2 ex. JZ   
                   
	 ejka chocholatá (Vanelus vanellus) : 
 
22.10.05 - Poli� ka, pole u Masokombinátu  
                  Poli� ka, 118 ex.   JaM 
 
Kulík zlatý (Pluvialis apricaria) : 
 
24.03.05 - Poli� ka, letišt� , 7 ex.   JaM 
 
Vodouš tmavý (Tringa erythropus) : 
 
19.05.05 – Svitavy, Lánský r., 1 ex.  JV 
 
Jespák šedý (Calidris temminckii) : 
 
03.a 05.05.05 - Svitavy, Lánský ryb., 3 ex.  MJ  
06.05.05 - Svitavy, Lánský ryb., 3 ex. MJ a JV   
07.05.05 - Svitavy, Lánský rybník, 3 ex.  JV  
10. a 11.05.05 - Opatov, ryb. Hv� zda, 2 ex. MJ 
10.05.05 - Svitavy, Lánský rybník,  3 ex. MJ 
                   
Racek chechtavý (Larus ridibundus) : 
 
29.05.05 – Jeví� ko, „biocentrum“, hnízdní  
                   kolonie ca 80-100 p.  MJ, FJ a JiM 
 
Racek bou �ní (Larus canus) : 
 
26.03.05 - Svitavy, Dolní r., 4 ad.+1 imm.  JV 
31.03.05 - Svitavy, Dolní rybník, 6 ad.   JiM 
05.10.05 - Svitavy, Dolní rybník, 1 juv.   JiM 
10.10.05 - Svitavy, Dolní rybník, 1 juv.   JiM 
 
Racek malý (Larus minutus) : 
 
30.04.05 - Opatov, Nový rybník, 18 ad. 2 imm.    
                  MJ a FJ 
 
Racek �lutonohý (Larus fuscus) : 
 
09.04.05 - Opatov, Nový rybník, 5 ad. MJ a FJ   
                 
Rybák � erný (Chlidonias niger) : 
 
29.04.05 – Svitavy, Dolní r., 1 ex.  JiM, JP a JV 
09.05.05 – Svitavy, Dolní rybník, 3 ex.   JiM 
 
Rybák obecný (Sterna hirundo) : 
 
20.06.05 -  Opatov, Nový rybník, 1 ex. MP 
 
Rybák b � lok � ídlý (Chlidonias leucopterus) : 
 
29.04.05 - Svitavy, Dolní r., 6 ex. JiM, JP a JV 
30.04.05 - Opatov, Nový rybník, 2 ex. MJ a FJ 
20.05.05 - Opatov, Nový rybník, 2 ex.   MJ 

Výr velký (Bubo bubo) : 
 
10.01.05    PR Pod Skalou, hlas 1M a 1F   MP 
24.03.05 – Bohu� ovské skály, 1M a 1F   JiM 
05.04.05    PR Rohová, 1ex.   MP 
08.04.05 – u Bohu� ovských skal, 1M   JiM 
13.05.05 – Bohu� ovské skály, 1 ex.   JiM 
01.06.05 – Lubenské kopce, 2 pull.  JiM 
                   
 
 
 
 
 

Krutihlav obecný (Jynx torquilla) : 
 
07.-15.05.05 – Svitavy, Dolní a Horní rybník,  
                         volání 1-2 ex.  JiM, JP a JV 
13.05.05 – Rozhraní-Bradlné, volání 1 ex. JiM    
17.05.05 – Svitavy, Dolní r., volání 1 ex. JiM 
25.06.05 – Rozhraní, u �eky Svitavy, 1 ad.  
                  s potravou   JiM 
03.07.05 – Svitavy, Dolní r., hlasy 3 juv. JiM 
09.07.05 – Svitavy, zahrady u Dolního rybníka,  
                  1 ad. + 1 juv.   JiM 
 
Sk� ivan ouškatý (Eremophila alpestris) : 
 
28.02.05 – Svitavy, Lánský r., 13 ex.   MJ 
01.03.05 – Svitavy, Lánský r., 2 ad.   JiM 
02.03.05 – Svitavy, Lánský r., 4 ex.   JV 
04.03.05 – Svitavy, Lánský ryb., 1 ad. JiM a JV 
09.03.05 – Svitavy, Lánský r., 1 ad.   JV 
 
Linduška horská (Anthus spinoletta) : 
  
05.04.05 – Svitavy, Lánský ryb., 2 ex. JiM a JV   
06.04.05 – Svitavy, Dolní rybník, 1 ex.   JiM 
 
Konipas lu � ní (Motacilla flava) : 
 
02.05.05 – Svitavy, Lánský r., 2 ex.   JiM 
09.05.05 – Svitavy, Horní r., 4 ex. (2 ex. ssp.   
                   „flava“, 2 ex. ssp. „thunbergi“)  JiM 
        
Skorec vodní (Cinclus cinclus) : 
 
16.04.05 – �eka K�etínka v Bohu� ovských  
                  skalách, 1 ad.  JiM 
 
Slavík modrá � ek (Luscinia svecica) : 
 
26.03.05 - Svitavy, Dolní rybník, 1 ex.   JV 
10.a 17.05.05 - Svitavy, Lánský ryb., 1 M  MJ 
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Rehek zahradní (Phoenicurus phoenicurus) : 
 
11.05.05 – Svitavy, intravilán m� sta – MŠ na  
                  Pra�ské ul., 1M s potravou   JiM  
13.05.05 – Rozhraní, s. � . obce, zp� v 1M  JiM 
13.05.05 – Rozhraní-Bradlné, zp� v 1M  JiM 
13.05.05 – u Bohu� ovských skal, zp� v 1M JiM 
20.05.05 – Svitavy, intravilán m� sta – u  
                  koupališt� , zp� v 1M   JiM 
01.06.05 – Lubná , intravilán sz.� ásti obce,    
                  zp� v 1M  JiM  
13.06.05 – Budislav, tábor TOSu, zp.1M  JiM 

                   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Cvr � ilka � í� ní (Locustella fluviatilis) : 
 
15.05.05 – Svitavy, Dolní rybník, zp. 1M   JiM 
29.05.05 – P�� íkov u M� ste� ka Trnávka, min.  
                  zp. 2M   MJ, FJ a JiM 
29.05.05 – Dlouhá Lou� ka, p� i toku T�eb� vky,  
                  zp. 3M   MJ, FJ a JiM 
11.06.05 – Sádek-La� nov, La� novský rybník,  
                  zp. 1M   JiM 
 
Cvr � ilka slavíková (Locustella luscinioides) : 
 
24.04.05 – Svitavy, Dolní rybník, zp. 1M  JiM 
 
Rákosník  velký (Acrocephalus arundinaceus)  
 
30.04.05 – Svitavy, H. a D. rybník, zp. 2M   JiM 
13.05.05 – Svitavy, Dolní rybník, zp. 1M  JiM  
15.05.05 – Svitavy, Dolní rybník, zp.1M   JiM 
17.05.05 – Svitavy, Dolní rybník, zp.1M   JiM 
 
Budní � ek lesní (Phylloscopus sibilatrix) : 
 
13.05.05 – Bohu� ovské skály, zp� v 1M  JiM  
01.06.05 – Lubenské kopce, zp� v 3M +  
                  1 pár s potravou   JiM 
25.06.05 – Bohu� ovské skály, 2 zp. M  JiM 
 
	 e� etka zimní (Carduelis flammea) : 
 
15.04.05 – Svitavy, Horní rybník, hnízd� ní na  
                  vrb�    JiM 
24.04.05 – Svitavy, ulice Olbrachtova, 1F p�i  
                  sb� ru hnízdního materiálu   JiM 
 

Sojka obecná (Garrulus glandarius) : 
 
30.04.05 – Svitavy, Horní rybník, p�elet celkem  
                  38 ex. ve 4 hejnech   JiM 

 
Savci (Mammalia)  : 
 
Netopýr ve � erní (Eptesicus serotinus) : 
 
19.07.05 – p�ítomnost detektorem v Brat�í  
                  � apk�  2-6, M.Majerové 1-5,7-11 a  
                   Revolu� ní 1-7,  Svitavy   JiM 
03.09.05 – p�ítomnost z�ejm�  více ex. zjišt� na  
                  detektorem, mezi Malým nám� stím  
                   a Finan� ním ú�adem, Svitavy JiM  
03.10.05 – p�ítomnost ex. zjišt� na detektorem  
                  v oblasti sídlišt�  Dimitrovova (u 23  
                  a 27), Svitavy    JiM 
04.11.05 – hlasy ex. v detektoru, B. � apk�  2-6,  
                  Svitavy    JiM 
05.11.05 – hlasy ex. v detektoru, Dimitrovova  
                  27-29, Svitavy    JiM 
08.11.05 – hlasy ex. v detektoru, Dimitrovova  
                  27-29, Svitavy    JiM 
 
Netopýr rezavý (Nyctalus noctula) : 
 
11.03.05 – 1 ex., u okna v 2.pat�e, Dimitrovova  
                  29, Svitavy    JiM 
22.06.05 – 67 ex. vylétá z otvor�  v podst�eší,  
                  Dimitrovova 27, Svitavy JiM 
03.07.05 – 91 ex. vylétá z otvor�  v podst�eší,  
                  Dimitrovova 27, Svitavy    JiM 
16.07.05 – 6 + 16 ex. vylétá z otvor�  v  
                  podst�eší Dimitrovova 15 a 19,  
                  Svitavy   JiM 
18.07.05 – p�ítomnost detektorem, Svitavská  
                  18-26, V� trná 1-9, 13-25, Svitavy  
                  JiM 
18.07.05 – p�ítomnost detektorem  
                  v podst�ešních otvorech a okolí  
                  dom�  Dimitrovova 15-21, 23-25 a  
                  27-29 a M.Nám.20-22 Svitavy  JiM 
19.07.05 – p�ítomnost detektorem, Riegrova  
                  ul.-vedle školy, Svitavy    JiM 
19.07.05 – p�ítomnost detektorem, Kijevská  
                  11A-C, Svitavy    JiM 
01.08.05 – 1 ex. (ur� eno detektorem), u  
                  benzinové stanice, Borová u  
                  Poli� ky   JiM 
02.08.05 – 1 ex. (ur� eno detektorem), u kempu  
                  a restaurace „Motorest“, Borová u  
                   Poli� ky   JiM 
02.09.05 – desítky ex. nad vodní hladinou  
                   Dolního rybníka (detektorem) p�ed  
                   setm� ním, Svitavy    JiM 
02.09.05 – min. 1 ex. v detektoru, nad  
                   nám� stím, Svitavy    JiM 
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03.10.05 – min. 7 ex. vid� no a ur� eno  
                  detektorem p�i nalétávání na otvory  
                  v podst�eší (nad vchodem  
                  Dimitrovova 27), Svitavy   JiM 
27.10.05 – hlasy v detektoru, Dimitrovova 23- 
                  25, Svitavy   JiM 
29.10.05 – hlasy ex. v detektoru, V� trná 13-25,  
                  Svitavy   JiM 
29.10.05 – hlasy ex. v detektoru, „V� jí�“ –  
                  u V� trné 1-9, Svitavy    JiM 
04.11.05 – hlasy ex. v detektoru, Svitavská 18- 
                  26, Svitavy   JiM 
04.11.05 – hlasy ex. v detektoru, V� trná 1-9,  
                  Svitavy   JiM 
04.11.05 – hlasy ex. v detektoru, M.Majerové  
                  1-5, Svitavy   JiM 
04.11.05 – hlasy ex. v detektoru, Brat�í � apk�   
                  2-6, patrn�  pr� let, Svitavy   JiM 
15.11.05 – hlasy ex. v detektoru, Dimitrovova  
                  23, Svitavy   JiM 
03.12.05 – hlasy ex. v detektoru, Dimitrovova  
                  23-25 a 27-29, Svitavy  JiM  
04.12.05 – hlasy v detektoru z podst�eší  
                  Dimitrovova 27-29 + létajících asi 6  
                  u Dimitrovova 23-25, Svitavy   JiM 
                   
Netopýr pestrý  (Vespertilio murinus) : 
 
24.10.05 – hlasy ex. v detektoru, sídlišt�   
                  Dimitrovova, Svitavy   JiM 
26.10.05 – hlasy ex. v detektoru, Dimitrovova  
                  27-29, Svitavy  JiM  
28.10.05 – hlasy ex. v detektoru, Dimitrovova  
                  23-25, Svitavy   JiM 
02.11.05 – hlasy ex. v detektoru, Dimitrovova  
                  27 , Svitavy    JiM 
04.11.05 – hlasy ex. v detektoru, v okolí   
                  Svitavská 8-16 a 18-26, Svitavy JiM 
                   
Netopýr vodní (Myotis daubentoni) : 
 
19.07.05 – 1 ex., (detektorem), rybní� ek v  
                  parku J.Palacha, Svitavy   JiM 
24.07.05 – 1 ex p� i lovu (i detektorem) 
                  Horní r., Svitavy   JiM 
12.08.05 – nalezen 1 uhynulý M na hrázi  
                  Horního rybníka, Svitavy  JiM 
 
Netopýr  vousatý/Brandt � v  
(Myotis mystacinus!brandtii) : 
 
26.07.05 – hlasy 2 ex. v detektoru u chalupy  
                  � .o.77, Svatá Kate�ina, Borová u  
                  Poli� ky   JiM 
01.08.05 – hlas 1 ex. v detektoru, u nádra�í  
                  � D, Borová u Poli� ky   JiM 
04.08.05 – hlasy v detektoru 2-3 ex. u chalupy  
                  � .o. 77 na Svaté Kate�in� , Borová u  
                  Poli� ky    JiM 
 

Rejsek obecný  (Sorex araneus) : 
 
27.07.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina, 1  
                  uhynulý ex.   JiM 
 
B� lozubka šedá (Crodicura suaveolens) : 
 
15.05.05 – Svitavy, p�ed gymnáziem, 1  
                   uhynulý ex.   JiM 
 
Veverka obecná (Sciurus vulgaris) : 
 
16.04.05 – Bohu� ovské skály, Bohu� ov, 1 ex.  
                   hn� dé formy   JiM 
11.05.05 – Svitavy, Horní rybník, 1 ex. rezavé  
                   formy   JiM 
13.05.05 – Bohu� ovské skály, Bohu� ov, 1 ex.  
                   hn� dé formy   JiM 
28.07.05 – Borová u Poli� ky, Sv.Kate�ina,1 ex.  
                  tmavé formy uhynulá u silnice  JiM 
05.08.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina,  
                  v lese (ji� okr.CR) 3 ex. tmavé  
                  formy   JiM 
10.09.05 – Svitavy, u Horního rybníka, 1 ex.  
                  rezavé formy   JiM 
11.09.05 – Svitavy, park J.Palacha, 1 ex.  
                  hn� dé formy   JiM 
23.09.05 – Svitavy, u  koupališt� , 1 ex. hn� dé  
                  formy   JiM 
25.09.05 – Svitavy, ulice R.Kloudy, 1 ex.  
                  hn� dé formy   JiM 
29.10.05 – Svitavy, lesy u pramen�  �eky  
                  Svitavy, 1 ex. hn� dé formy   JiM 
16.11.05 – Svitavy, podhrází Horního rybníka  
                  (Dolní rybník), 2 ex. (hn� dá a  
                  narezlá forma)   JiM 
 
Lasice kol � ava (Musela nivalis) : 
 
20.03.05 -  Javorník, u silnice 1 uhynulý ex.  
                   JiM    
08.08.05 – Borová u Poli� ky, Svatá Kate�ina, 1  
                  ex. uhynulý na silnici I/34   JiM 
03.12.05 – Svitavy, Horní rybník, 1 ex.  JiM 
                  
Lasice hranostaj (Musela erminea) : 
 
17.09.05 – Svitavy, pole za Horním rybníkem,  
                  1 ex.   JV 
 
Liška obecná (Vulpes vulpes) : 
 
09.07.05 – Svitavy, u silnice I/34 p� i odbo� ce  
                  sm� r Vendolí, nalezeno uhynulé 1  
                  mlád�     JiM 
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